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OOK U HOEFT NIETS TE MISSEN  
OVER DE RIJSCHOLENBRANCHE  

¨    Natuurlijk wil ik op de hoogte blijven van het belangrijkste nieuws, achtergronden, interviews en  
reportages in de rijscholenbranche en abonneer mij op het vakblad Rij-instructie. 

(U betaalt voor het eerste kennismakingsjaar € 49,50 (excl. 9 % btw. Normaal tarief is in 2020 € 86,50 
excl. 9 % btw). Daarna wordt het abonnement automatisch voor telkens een jaar verlegd, tenzij u dit uiterlijk 
twee maanden voor de datum dat het abonnement verloopt schriftelijk of telefonisch opzegt). 

Naam: 

Adres:

Telefoonnummer:

E-mail:

Stuur deze bon naar:
Rij-instructie
Van Houten Industriepark 1
1381 MZ Weesp 

Of bel naar 0294 - 203 045. Dan noteren wij uw gegevens en uw 
voorkeur en sturen wij u een mail ter bevestiging.

Een e-mail is ook mogelijk naar info@rij-instructie.nl. Geef aan wat 
uw voorkeur heeft en wij mailen per omgaand een bevestiging. 

U kunt ook uw gegevens invullen op 
www.rij-instructie.nl/nieuweabonnee.  
Het abonnement gaat dan automatisch in.
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De dood in de pot 
kunnen we nu  
niet lijden
Het land stond in brand – en staat het eigenlijk nog steeds – door corona, 
maar achter de schermen hebben alle belangrijke partijen in de rij-
scholensector gewoon doorgewerkt aan het einddocument van SAMEN 
STERK. Dus naast het feit dat iedereen bezig was, en veelal nog is, zijn 
toko coronaproof te maken, is er gewoon gewerkt aan een gezamenlijk 
doel: een branche die niet meer wordt gezien als het afvoerputje in de 
wereld van de verkeersveiligheid.
Dit zegt een aantal dingen. Allereerst: de stakeholders hebben er schoon 
genoeg van in een branche te werken die niet voor vol wordt aangezien. 
Om de haverklap komt de sector negatief in het nieuws en daarvan zeg-
gen nu alle belangrijke partijen: het is genoeg geweest.
Ten tweede valt op dat er sinds 7 november met uitzondering van één 
organisatie (het Rijleskeurmerk dat een kwijnend bestaan leidt) niemand 
is afgehaakt. Er is dus een enorme drang om er samen voor te gaan. 
Ongetwijfeld zijn er tegenstellingen en concurrentie blijft – dat moet ook 
– maar de neuzen staan nu eensgezind in dezelfde richting. Dat is nog 
nooit eerder gebeurd en alleen daarom al is SAMEN STERK uniek.

Ten derde is iedereen met open vizier de discussie aangegaan en daaruit 
blijkt dat het met die vermeende tegenstellingen blijkt mee te vallen. 
Een uitspraak van Gijs Kantelberg van De VerkeersAcademie zegt wat 
dit betreft alles: “We dachten dat de een op de zuidpool en de ander op 
de noordpool zat, maar het blijkt dat we allemaal op de evenaar staan, 
maar wel dat de ene de blik op het zuiden en de ander op het noorden 
heeft gericht.’ Met andere woorden: die tegenstellingen vielen wel mee en 
waren in elk geval werkbaar.

Het is nu te hopen dat de branche dit initiatief op zijn waarde weet in 
te schatten en dat iedereen het ziet als een nieuwe start. Klip-en-klaar: 
iedereen die in social media dit initiatief afzeikt, hoort in deze sector niet 
thuis. Natuurlijk kun je bedenkingen hebben bij sommige voornemens 
– want dat zijn het – maar niemand kan ontkennen dat SAMEN STERK is 
opgezet met de allerbeste bedoelingen. Laten we dit dan ook beschouwen 
als een startpunt voor alleen nog maar positieve sentimenten. Plus: als de 
branche er weer goed op staat, straalt dit uit op iedereen die in 
deze sector werkt.
Daarbij is het cruciaal dat na het overhandigen van 
het einddocument ook zichtbaar stappen worden 
gezet en wel zo snel mogelijk. De branche heeft 
aangetoond verbeteringen te willen, het is nu aan 
de politiek in het algemeen en minis-
ter Van Nieuwenhuizen in het 
bijzonder om voorwaarden 
te scheppen. De dood 
in de pot kunnen we 
nu niet lijden.
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Alliantie samen Sterk klaart 
megaklus en staat aan begin 
van rijscholenbranche 3.0
De rijscholenbranche verenigt zich in de Alliantie 
Samen Sterk om het aantal verkeersslachtoffers in 
Nederland te verminderen en neemt zo haar verant-
woordelijkheid. Gisteren (woensdag 24 juni) bood 
de alliantie het einddocument aan minister Cora van 
Nieuwenhuizen aan, waarbij werd uitgesproken dat 
de minister nu aan zet is. Want wat er vooral niet 
moet gebeuren, is dat het einddocument een papie-
ren tijger wordt. Integendeel: dit is de marsroute naar 
de Rijscholenbranche 3.0

Het legde soms een onmenselijke druk op de deelnemers 
(zij hebben namelijk veelal een onderneming die ook door 
de crisis moet worden geloodst, maar ondanks de corona-
crisis hebben de belangrijkste organisaties in de branche 
de afgelopen weken stug doorgewerkt binnen Samen Sterk. 
De gezamenlijke mening is dat de route die op 7 november 

vorig jaar is ingezet té belangrijk is om te laten liggen. De 
partners binnen de alliantie zijn de volgende: het CBR en 
IBKI, de brancheorganisaties BOVAG, FAM, VRB en LBKR, de 
aanbieders van leermiddelen Verjo, Vekabest, Lens en Smit 
Rijschoolservice, opleidingsinstituut De VerkeersAcademie, 
de organisatie van opleiders LBVI en Smart!Management 
(in de persoon van Roeland van Roermund die de afgelopen 
maanden het proces heeft begeleid). Daarnaast hebben 
organisaties als de SWOV, CITO, ingenieursbureau DHV en 
ambtenaren van het ministerie van I&M geholpen bij de 
totstandkoming.

RUUD RUTTEN
Initiator en animator is Ruud Rutten. Rutten is een bevlogen 
ondernemer en ook alweer zeven jaar voorzitter van de FAM 
en in beide functies ziet hij dagelijks dat de branche er niet 
goed op staat. En dat is dan nog zacht uitgedrukt. Rutten 
kon het op een gegeven moment niet langer meer aanzien 
dat de rijscholenbranche er nog slechter op staat dan de 
taxisector – en dat wil in dit land echt wat zeggen – en wilde 
dat dit een halt wordt toegeroepen. Hij had het idee om 
samen te werken aan een compleet nieuwe branche, vroeg 
aan mogelijke partners of zij wilden meedenken en -werken, 
dat bleek het geval, en op 7 november werd het startsein 
gegeven.

MISSIE SAMEN STERK
Een gezonde branche waar eenieder zijn/haar werk 
naar behoren kan uitvoeren, die kan instaan dat
 iedereen die de weg op komt opgeleid is tot een 
veilige en verantwoorde weggebruiker.
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DOORGEPAKT
In feite vindt de branche zich met het indrukwekkende 
einddocument van de Alliantie Samen Sterk – dat beter 
beschouwd kan worden als startdocument, want nu moet 
er worden doorgepakt en beslissingen worden genomen 
– opnieuw uit. “Samen met het ministerie van Infrastruc-
tuur & Waterstaat wil de branche er alles aan doen om de 
rijinstructeurs beter op te leiden en te begeleiden en zo 
betrouwbaardere (beroeps)chauffeurs de weg op te sturen. 
Beunhazerij en malafide bedrijven worden daadkrachtig 
uit de branche geweerd”, luidt de krachtige tekst van een 
persbericht.

VREEMDE EEND
In de afgelopen weken heeft het soms geknetterd, maar 
uiteindelijk is er niemand uitgestapt. In een voeg stadium 
haakte alleen het Rijleskeurmerk af, maar dat had niets 
te maken met onoverbrugbare tegenstellingen, maar alles 
met het feit dat dit achteraf een vreemde eend in de bijt 
was.

RUIM AANDACHT
In deze editie van Rij-instructie besteden wij ruim aandacht 
aan het einddocument. Sterker nog: in een aantal hoofdstuk-
ken nemen we vrijwel het complete document op, aange-
zien wij van mening zijn dat dit document het startsein is 
van een nieuwe sector waar iedereen die erin werkt trots op 
kan zijn. De inventarisatie van de drie teams, de afwegingen, 
de wensen en ook de vragen aan de minister: het is allemaal 
even interessant om tot je te nemen.

De branche heeft geleverd,  

nu moet de minister leveren

In het einddocument van Samen Sterk doet initiatief-
nemer Ruud Rutten een klemmend beroep op minister 
Van Nieuwenhuizen van I&W om de branche te steu-
nen, en waar mogelijk te faciliteren, bij de uitvoering. 
Van haar wordt een positieve en actieve rol verwacht 
of anders gezegd: de branche heeft geleverd, nu 
moet de minister leveren.

Hieronder staat de letterlijke tekst van de brief:

De kracht van Alliantie Samen Sterk
Met oprechte trots en tevredenheid kijk ik terug op de 
afgelopen periode van samenwerking met alle partners en 
medewerkers van SAMEN STERK. Nog nooit is er in de Rij-
schoolbranche zoveel inzet en eenheid geweest om samen 
tot een dergelijk document en hopelijk resultaat te komen. 
Alle partijen zowel de branche organisaties als opleidings-
instituten, uitgevers maar ook het CBR en IBKI hebben 
allen hun eigenbelang opzij geschoven en zijn aan de slag 
gegaan voor het totaal belang. Dat dit niet altijd even mak-
kelijk was mag duidelijk zijn want uiteraard heeft iedereen 
vaak eigen en dus andere belangen. Het maakt het daarom 
heel duidelijk dat het hier gaat om allereerst de verkeers-
veiligheid van alle verkeersdeelnemers in Nederland.

Wij zijn ons ervan bewust dat wij vooraan staan in de schakel 
van opleiden van jonge bestuurders maar ook beroepschauf-
feurs. Om ons steentje bij te kunnen dragen hebben wij wel 
ruimte nodig. Ruimte en hulp van de overheid om dit docu-
ment waar alles in beschreven staat tot uitvoering te brengen. 
Met zijn allen hebben wij er aan gewerkt om dit document 
met ieders steun en handtekening aan onze minister over te 
dragen zoals destijds beloofd op 7 november 2019.

Fundament vraagt uitvoering. Het is nu aan onze minister 
om deze unieke kans te steunen, en samen met ons uit te 
voeren.Verkeersveiligheid en het terugdringen van het aantal 
verkeersslachtoffers begint bij de fundering. De fundering is 
nu gelegd. En nu samen naar de uitvoering. Ik wil nogmaals 
iedereen bedanken voor de inzet van afgelopen maanden. Alle 
partners genoemd in dit document. Maar ook de partner zoals 
de SWOV, CITO en Bureau DHV voor het meelezen aanvullen 
en het leveren van onderzoeksresultaten.

ALLEEN DE ADMINISTRATIEVE LUSTEN...

TAFKA kijkt verder dan naar cijfers alleen

Het vertrouwde administratiekantoor in een eigentijds jasje. 

Met vernieuwde dienstverlening en een nieuw gezicht. 

Voor de rijschoolhouder 1 adres voor alle administratieve en 

fiscale diensten. 

Wel de lusten van een goede administratie maar niet de lasten? 
www.tafka.nl

info@tafka.nl

030 699 44 00

Maak nu even een afspraak!
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Gratis webinars van  
Google voor BOVAG-leden
Op woensdag 1 juli organiseert Google speciaal voor 
BOVAG-leden twee zeer praktische webinars over 
Google Analytics. 

BOVAG-ondernemers leren onder andere hoe te ‘meten en 
weten’, hoe doelen in te stellen, het opzetten van conversies en 
segmentatie en hoe het succes van diverse marketingkanalen te 
beoordelen. Het eerste webinar over de inrichting van Google 
Analytics vindt 1 juli van 16:30 tot 17:30 plaats en de tweede 
sessie over inzicht in uw resultaten via Analytics is diezelfde dag 
van 19:00 tot 20:00 uur. Aanmelden hiervoor kan via het leden-
portaal: mijn.bovag.nl/evenementen. Uiteraard vindt u daar ook 
meer informatie over deze exclusieve webinars.

Checklist voor veilige rijles
Speciaal voor de aangesloten rijschoolhouders heeft 
BOVAG een checklist gemaakt waarmee u makkelijk 
kunt nalopen of u aan de maatregelen voldoet om het 
verspreidingsrisico van corona te minimaliseren. Geen 
uitgebreide tekst, maar 
praktische stappen om 
af te vinken.

Download de lijst, print 
hem uit, hang hem op of 
geef hem mee aan instruc-
teurs. De checklist bestaat 
onder andere uit controlevragen die u voorafgaand aan de les 
aan uw leerling stelt, een reminder om het voertuig te luch-
ten en een rijtje met schoon te maken onderdelen in de auto. 
Het is een praktische vertaling van het protocol, gebaseerd op 
voorschriften van het RIVM en richtlijnen van de overheid. De 
checklist is voor BOVAG-leden te downloaden op het ledenpor-
taal mijn.bovag.nl.

Alle corona-info online
De ontwikkelingen rondom het coronavirus en de gevol-
gen daarvan voor onze branche volgen elkaar in hoog 
tempo op. 

Voor een actuele stand van zaken, een overzicht van beschikba-
re steunmaatregelen, beantwoording van vragen en voor nadere 
ondersteuning kunnen BOVAG-leden altijd terecht op het online 
ledenportaal mijn.bovag.nl.

Horten en stoten

BOVAG Rijscholen
I www.bovag.nl   
T 035-659 21 21 
A Kosterijland 15,  3981 AJ Bunnik

We zijn weer aan de slag. Na een maand of twee noodgedwon-
gen stil te hebben mocht de rijscholenbranche medio mei eindelijk 
weer het werk oppakken. Met de nodige beperkingen, maar 
intussen hebben de meeste van ons toch wel hun draai gevonden 
in ‘het nieuwe normaal’. Laten we vooral hopen dat dit eigenlijk 
niet het ‘nieuwe’ normaal is, maar het ‘tijdelijke’ normaal. Alle 
voorzorgsmaatregelen kosten ons namelijk een heleboel tijd en 
geld. Dat er bijvoorbeeld nog geen tweede leerling achterin de 
auto mee mag rijden valt nu nog te begrijpen, aangezien één 
mogelijk besmette passagier in dat geval twee andere personen 
kan besmetten in plaats van ‘slechts’ één. Met de recente berich-
ten over massademonstraties en volle vliegtuigen is die maatregel 
voor de rijscholen steeds lastiger te begrijpen, maar aangezien 
sportschoolhouders en diverse andere ondernemers hun zaak 
vooralsnog gesloten moeten houden, prijs ik me gelukkig dat wij 
in elk geval weer aan de bak kunnen.

Er is uiteraard veel in te halen, omdat we twee maanden duimen 
moesten draaien, maar we zien nu ook dat er vooral bij de motor-
rijlessen heel veel nieuwe aanwas is. Corona zorgt er in elk geval 
voor dat veel mensen het OV mijden en dus op zoek zijn naar 
concrete alternatieven. Motorrijden is er daar een van en daar 
konden we de afgelopen tijd in de media ook al genoeg over 
lezen. Uit de verkoopcijfers van BOVAG blijkt dat ook scooters 
en tweedehands auto’s de laatste tijd als warme broodjes over 
de toonbank gaan. Ik kan me zomaar voorstellen dat er nu nóg 
meer ouders zijn die hun kroost zo snel mogelijk rijles willen laten 
volgen, zodat ze niet afhankelijk zijn van het openbaar vervoer. 
Dat zou zomaar eens extra toeloop kunnen veroorzaken.

Die extra toeloop is er intussen ook bij het CBR voor het reserve-
ren van examens. En dat gaat nog niet bepaald van een leien 
dakje, zo vernemen we direct van onze BOVAG-leden en zo 
valt ook op te maken uit de onvrede die veel branchegenoten op 
sociale media uiten. Met horten en stoten kan een examen worden 
gereserveerd en dan is men vaak al vele uren wachten verder. 
Uiteraard heeft dat ook onze aandacht. We kunnen dan wel 
weer vol goede moed ons werk oppakken, als er vervolgens in de 
eindfase van de opleiding stremmingen opdoemen, dan schieten 
kandidaten en branche daar natuurlijk weinig mee op. We zitten 
er in elk geval bovenop en langs de koninklijke weg proberen 
we in alle redelijkheid en billijkheid ervoor te zorgen dat het hele 
proces rondom de reserveringen zo snel als mogelijk wordt vlotge-
trokken en weer op stoom komt.

Frank Hoornenborg, Voorzitter BOVAG Rijscholen
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We gaan het zien

Theo Vuijk is eigenaar van verkeersschool Fly-Over (zie www.rijschool –flyover.nl) in Den Haag en heeft het beste voor met de branche. 
Hierboven geeft de ras-Hagenees zijn ongezouten mening over een thema dat hem bezighoudt.

De coronacrisis brengt niemand iets 
goeds en ook de rijscholenbranche is in 
diepe verwarring. Het valt mij hierbij 
op dat er weer allerlei ondernemers 
opduiken waar ik helemaal niets mee 
heb en waarin ik ook niet geloof. Neem 
het fenomeen RijbewijsGarantie, met 
als slogan ‘Gegarandeerd geslaagd.’ 
Ik denk dan meteen: hoe dan? En na 
hoeveel keer afrijden? RijbewijsGaran-
tie was er ook al voor de crisis, maar 
nu zie je ze opeens gas geven. Vind ik 
bijzonder.

Ander voorbeeld: de rijsimulator. 
Opeens is dat een belangrijk hulpmid-
del op weg naar het rijbewijs, maar dat 
is het echt niet. Heel misschien steek je 
er iets van op, maar lessen in een rijsi-
mulator zijn nooit een vervanging voor 
een echte rijles. Dat bestaat gewoon 
niet. Ik zit al decennialang in het vak 
en al die jaren proberen aanbieders van 
rijsimulatoren de markt te veroveren. 
Dat is tot nu toe niet gelukt en dat is 

logisch, want het werkt gewoon niet. 
Nu hebben ze weer bedacht dat je rij-
lessen kunt nemen vanuit je luie stoel 
met een 3D-bril. Virtual reality heet 
dat, maar ik gooi dat op dezelfde hoop 
als de simulator. Kansloos.

Verder ben ik ook verbaasd over het 
faillissement van iQdrive. Dat afficheer-
de zich als de grootste en beste rij-
school van Nederland, maar nu liggen 
ze op hun gat. Ik las mooie verhalen 
van de ondernemer en moest er alleen 
maar om grinniken. Deze man zag een 
gat in de markt, heeft heel snel een 
grote rijschool uit de grond gestampt 
(dat is op zich wel knap, dat moet ik 
hem nageven) en nu het tegenzit is hij 
van het toneel verdwenen en doet hij 
‘huilie huilie.’

Zeg gewoon dat het je om het geld te 
doen is, dan is dat tenminste duidelijk. 
En de franchisenemers en klanten 
huilen allemaal in het bos. Maar kom 

op zeg. Als je gaat, in het geval van de 
franchisenemers, voor een wurgcon-
tract of, in het geval van de klanten, 
voor een prijsknaller en niet kijkt naar 
kwaliteit, dan moet je niet raar staan 
te kijken dat het fout gaat. Mij verbaast 
het in elk geval niets. Goudzoekers zijn 
het.

Op het moment dat deze editie uit-
komt, heeft de Alliantie Samen Sterk 
het einddocument overhandigd. Ik ken 
de inhoud nog niet van A tot Z, maar ik 
hoop van ganser harte dat er waarbor-
gen in staan om dit soort uitwassen 
te voorkomen. Dat erin geschreven 
wordt dat er nu eens echt een serieus 
kwaliteitskeurmerk komt, dat er een 
garantiefonds komt en dat er wordt 
gewerkt aan een systeem waarbij het 
de zogeheten turbo-opleiders onmoge-
lijk wordt gemaakt om onder de duiven 
van de serieuze rijscholen schieten. 
Onder hel veel meer. 
We gaan het zien.
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Samen sterk

Inmiddels zijn veel rijscholen alweer een aantal weken onderweg 
met het verzorgen van theorie- en praktijklessen. Dat het niet het-
zelfde is als voor de coronacrisis, moge duidelijk zijn. We hebben 
allemaal aanpassingen moeten doen en manieren moeten door-
voeren om veilig te kunnen werken. Hierdoor is bij de meesten 
de omzet nog niet op het oude niveau, terwijl de kosten wel zijn 
toegenomen. Hier hebben we nog een uitdaging te gaan.

Gelukkig horen we veel positieve geluiden over het aanmelden 
van nieuwe kandidaten, wat natuurlijk ontzettend fijn is. Ech-
ter, doordat alles heeft stilgelegen zijn de doorlooptijden voor 
examens bij het CBR fors te noemen en zien we bij veel rijscholen 
flinke wachtlijsten ontstaan. Hierdoor moeten we vaak ook deze 
nieuwe kandidaten weer teleurstelle, omdat ze niet zo snel van 
start kunnen gaan als ze gehoopt hadden. Maar goed: wat in het 
vat zit, t niet zegt men dan.

Ook krijgen we langzaam inzicht wat de financiële gevolgen zijn 
geweest van de gedwongen, maar terechte stilstand. De overheid 
heeft weer nieuwe steunmaatregelen getroffen, waardoor we als 
bestuur van de VRB weer voor de uitdaging gezet zijn om te kijken 
wat deze maatregelen betekenen voor onze leden.

In deze turbulente tijden hadden we nog iets te doen wat niet kon 
en mocht blijven liggen, en dat was het project Samen sterk. Door 
de Corona-perikelen was dit begrijpelijkerwijze heel even naar de 
achtergrond verdwenen. Toen de eerste storm omtrent corona een 
beetje was gaan liggen, hebben alle samenwerkingspartners de 
mouwen weer opgestroopt en zijn zij vol goede moed weer verder 
aan de slag gegaan. Uiteraard niet via fysieke bijeenkomsten, 
maar middels telefonische calls en videovergaderingen. Ik wist niet 
dat er zo veel platforms bestonden om video te vergaderen, maar 
dat terzijde. Ik zou jokken als ik zeg dat er soms geen stevige dis-
cussies zijn gevoerd, maar zonder deze discussies waren we nooit 
gekomen waar we nu zijn beland. Aan alle drie de werkgroepen 
heeft de VRB deelgenomen. Ikzelf in de witte groep en Irma in de 
rode en blauwe groep. Tevens maakte onze secretaris deel uit van 
de coördinatorenoverleg.

Bijzonder en zeker ook het 
vermelden waard is dat alle 
partijen die iets betekenen in 
de rijinstructiewereld hebben 
mogen meedenken en -praten, 
waardoor men tot waardevolle 
inzichten is gekomen.
Nou ben ik een broekie als 
voorzitter, maar ik ben wel al 
een poosje actief in de branche 
en volgens mij is dit uniek te 
noemen en het bewijst ook de 
daadkracht van Samen Sterk.

De meeste van jullie zijn wel op de hoogte, maar in een notendop 
komt het erop neer dat alles op het gebied van rijinstructie tegen 
het licht is gehouden. Samen zijn we van mening dat er op veel 
vlakken e.e.a. beter, efficiënter en moderner zou kunnen. Ik noem 
het Rijinstructie 2.0.

Op moment dat ik dit schrijf ligt er een prachtig én sterk document 
waarin de kaders zijn aangegeven en dat op woensdag 24 juni 
aangeboden wordt aan minister Cora van Nieuwenhuizen. Hierbij 
mag ik aanwezig zijn en ik ben er trots op dat de VRB hier een 
fors(e) steen(tje) aan heeft mogen bijdragen.

De bal ligt nu bij de minister en het ministerie van I&W om het ver-
der op te pakken en een vervolg te geven aan de invulling Samen 
Sterk. Gezien het stuk dat er nu ligt zou het een gemiste kans zijn 
als dit in een la zou verdwijnen. Ik ben dan ook van mening, als ik 
de geluiden in de wandelgangen zo hoor, dat dit niet gebeurt.

Jos van Zuylen, voorzitter VRB

VRB 
www.vrb.nu 
T 06 28 28 48 36 
A Klimmerseind 28 6245 HH Eijsden
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Ruud Rutten ziet einddocument als start Rijscholenbranche 2.0

‘Juist nu blijkt 
dat deze branche 
behoefte heeft 
aan duidelijkheid 
en leiding’
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De missie van Ruud Rutten. Zo kun je het project SAMEN STERK wel om-
schrijven. Rutten heeft de trein op het spoor gezet en wil erbij betrokken 
blijven als de volgende stations worden aangedaan. Een interview maakt 
duidelijk waarom hij ervoor is gegaan.

Samen Sterk leek goed te gaan, toen kwam 
corona en ik kan me voorstellen dat jullie hoofd 
toen even bij andere zaken lag. Klopt dat of is 
er meteen doorgepakt?
“Het spreekt voor zich dat bij de 
uitbraak van het coronavirus ook onze 
focus elders lag. Een virus dat zo veel 
slachtoffers vergt, overstijgt even alle 
andere zaken. Op dat moment telt 
even de gezondheid van je naasten, je 
medewerkers en alle anderen eerst. En 
vervolgens moest iedereen maatrege-
len nemen binnen het eigen bedrijf of 
organisatie en tussen alle bedrijven door 
ben je alweer bezig met een veilige en 
verantwoorde opstart van je dagelijkse 
werkzaamheden. Maar de gedreven-
heid van alle teams en teamleden was 
en bleef enorm vanwege het groeiende 
besef dat het hoog tijd wordt dat onze 
branche op het netvlies komt.”

Was bij alle andere deelnemers meteen ook het 
besef dat er moest worden doorgepakt of waren 
er ook die dachten ‘Nu even niet?’ Of was het 
‘Juist nu?’
“Ik heb bij niemand ‘nu even niet’ 
gevoeld of gehoord. Natuurlijk moest 
iedereen er allereerst zijn voor haar 
of zijn naasten en het bedrijf dat bij 
iedereen flink onder druk heeft gestaan 
of zelfs nog staat. En in deze periode 
bleek wederom dat de eensgezindheid 
en begrip binnen de branche weer ver te 
zoeken waren. We werden het maar niet 
eens over stoppen of niet stoppen en 
dat was weer een heel verkeerd signaal 
vanuit de branche.”

“Vervolgens bleek weer eens dat we een 
vergeten branche zijn die niet erg hoog 
op de ladder staat bij onze regering. Dan 
moeten er protocollen komen om über-
haupt op te mogen starten. Vervolgens 
komt zomaar uit de lucht vallen dat we 
vijf dagen later weer mogen starten, met 
maar drie richtlijnen en duizend vragen 
en onduidelijkheden. En toen barstten 
de reacties weer los met als moverende 
vraag ‘Is het wel verantwoord om nu al 
te beginnen? Dus om de vraag te beant-
woorden: juist nu blijkt dat deze bran-
che behoefte heeft aan duidelijkheid en 
leiding, zodat er eindelijk uit één mond 

gesproken wordt en onze branche wel 
op de radar komt in Den Haag.”

Wat zegt het over dit project dat iedereen ermee 
is doorgegaan?
“Dat zegt dat iedereen zich ervan bewust 
is dat dit de kans is op verandering. Als 
we deze nu niet met zijn allen grijpen, 
zal het weer jaren duren voordat er een 
nieuwe kans komt, zo die er al komt, en 
ook voordat iedereen zich weer verenigt 
zoals nu. Maar ook het enthousiasme 
over de inhoud en de steeds groeiende 
logica en aansluitingen binnen de teams 
zorgden voor een sterkgroeiend vertrou-
wen.”

Heeft het in de vergaderingen geknetterd of 
bleek uiteindelijk dat de vermeende tegenstel-
lingen helemaal niet zo groot waren?
“Het heeft ook weleens geknetterd. Maar 
niet zoals ik in het begin veronderstelde 
dat het zou knetteren. Als je aan tafel 
zit met zo veel verschillende partijen 
met allemaal hun specifieke belangen, 
wrijft het soms en dat is logisch. Maar 
steeds weer werden we door Roland van 
Roermund (die het project en het proces 
leidde-red.) gewezen op onze afspraken 
van 7 november. En iedere keer weer 
wisten alle partijen over hun eigen scha-
duw heen te stappen en in het totaalbe-
lang te denken. Dat is echt geweldig om 
te zien.”

Zijn er 1 of 2 punten te benoemen die echt las-
tig waren om overeenstemming te bereiken?
“Nee, en dat meen ik uit de grond van 
mijn hart. Natuurlijk ligt het gevoelig als 
je het hebt over, bijvoorbeeld, strengere 
eisen bij de toelating op de opleiding tot 
rijinstructeur. En natuurlijk heeft ieder-
een een duidelijke mening als het gaat 
over eisen voor een rijschoolregister of 
een koepelorganisatie. Maar overal zijn 
we uitgekomen. En ja, ook komende tijd 
is er nog voldoende ruimte voor input of 
discussie.”

Zijn er ook onderdelen waarvan je bij voorbaat 
dacht ‘Dit gaat veel problemen opleveren’, maar 
die uiteindelijk erg meevielen?
“Ja, om eerlijk te zijn wel. Na 42 jaar in 
deze branche werkzaam te zijn, waarvan 

15 jaar als kringvoorzitter en bestuurder 
in Venlo en sinds tien jaar als bestuurslid 
van de FAM waarvan de laatste zeven 
jaar als voorzitter, wist ik als geen ander 
hoe groot de verdeeldheid en het onder-
ling wantrouwen binnen onze branche 
was. Het maakt me dan ook vreselijk 
trots dat we met al deze partijen dit 
bereikt hebben. Alle lof voor iedereen 
die hieraan meegewerkt heeft. En nu 
de branchegenoten nog. Nu zal veel 
afhangen van het feit of de rijinstructeur 
in Nederland dit initiatief gaat dragen en 
steunen. Ik doe dan ook een beroep op 
alle opleiders in Nederland: geef dit een 
kans en steun ons.”

Uiteindelijk ligt er nu een resultaat. Hoe 
kun je dit omschrijven: als een revolutie 
of een evolutie?
“Wat mij betreft beide. Laten we niet 
meer terugkijken en roepen dat we in 40 
jaar nog nooit iets hebben bereikt. Laten 
we nu aan de slag gaan en starten met 
de Rijschoolbranche 2.0.”

Wanneer, vind je, moet de branche echt gaan 
merken dat er iets gaat veranderen. Na een of 
twee weken al, of in het najaar?
“Op 24 juni. Dit klinkt natuurlijk erg 
voorbarig, maar ik verwacht van onze 
minister dat ze ons keiharde toezeggin-
gen gaat doen. Wij zijn onze afspraken 
van 7 november nagekomen en nu is het 
de beurt aan onze minister. In augustus 
moet de minister bijvoorbeeld komen 
met een antwoord op de motie van D66 
over het rijbewijsregister. Dit is de kans 
om ons document naar voren te schui-
ven en het startsein te geven voor de 
Rijschoolbranche 2.0, zodat we eindelijk 
ons eens samen bezig kunnen gaan hou-
den met hetgeen waar we voor bestemd 
zijn: een goede en verantwoorde bij-
drage leveren aan de verkeersveiligheid 
in Nederland.”

‘Wij zijn onze afspraken 

van 7 november  

nagekomen en nu 

is het de beurt  

aan onze minister’
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Voorzitters werkgroepen kijken tevreden terug op intensieve samenwerking

SAMEN STERK is het resultaat van uitvoerig overleg binnen drie werk-
groepen. De voorzitters daarvan hebben we gevraagd naar hun bevin-
dingen en de route op weg naar het resultaat.

Hoe heb je de samenwerking in jouw werk-
groep vooral ervaren?
Ad Philipsen (Vekabest): “Ik was voorzit-
ter van de werkgroep over opleiding 
en examinering. De werkgroepbespre-
kingen waren vanaf het begin inhou-
delijk en constructief. Ook hadden 
we al snel overeenstemming over een 
aantal basale uitgangspunten, vooral: 
1) we zouden onze expertise inzetten, 
ongehinderd door onze bedrijfsbelan-
gen, 2) we zouden ambitieuze, maar 
wel realistische en concrete voorstellen 
gaan ontwikkelen en 3) we zouden al 
onze voorstellen objectief onderbouwen 
(met eerder door derden uitgevoerde 
(wetenschappelijke) onderzoeken). Dat 
trio bleek een recept voor daadkracht 
en succesvolle samenwerking.”

Anthony Boeijink (Verjo): “Onze blauwe 
groep had een stevige klus te klaren 
omdat er thema’s behandeld werden 

die al een uitdaging op zich zijn om 
iedereen in mee te krijgen qua denk-
processen. De opdracht was om deze 
processen te verkennen en niet om in 
beton te gieten. Desondanks was er op 
één incident na een prima en collegiale, 
oprechte sfeer. Vergeet niet dat velen 
in dit project onbezoldigd veel uren ter 
beschikking hebben gesteld.”

Gijs Kantelberg (De VerkeersAcademie): 
“Team Rood bestond uit leden met 
een verschillende achtergrond, zoals 
uitgevers, rijscholen, opleiders en het 
IBKI. Veel van de leden hadden eerder 
al gelobbyd en een startdocument opge-
steld. Men zat dus goed in de materie. 
Dat is de samenwerking en de sfeer 
zeker ten goede gekomen. Waar het in 
startdocumenten regelmatig ontbrak 
aan cijfers en feiten, hebben we ons nu 
gebaseerd op verschillende onderzoe-
ken uit diverse landen. Die onderzoeken 

gingen over wat een rijinstructeur moet 
kennen en kunnen. En waarom is dat 
dan zo. Dat heeft ons enorm geholpen 
bij het vormgeven van onze doelstellin-
gen. De belangrijkste is: hoe krijgen we 
het gemiddelde niveau in de rijschool-
branche omhoog? Want dat is de enige 
manier om de verkeersveiligheid te 
verbeteren. Betere rijinstructeurs leve-
ren betere beginnende bestuurders op. 
En dat kwam de samenwerking ook ten 
goede. Iedereen in het team heeft een 
belangrijke bijdrage geleverd.”

Nu de eerste etappe erop zit, kun je dan 
vaststellen dat het eigenlijk in de branche 
best meeviel met de tegenstellingen of is het 
echt hier en daar en nu en dan een pittige 
strijd geweest. Of anders gesteld: hoe groot 
waren en zijn de tegenstellingen in de branche 
eigenlijk?
Philipsen: “De tegenstellingen vielen 
eigenlijk wel mee. Waar de lastigheid 
soms vooral zat was het verschil tus-
sen ‘dat weet ik, want ik ervaar het 
al 25 jaar ...’ en ‘uit wetenschappelijk 
onderzoek is gebleken ...’. Maar door 
telkens op de inhoud te focussen en 

Eén einddocument, 
en nu snel aan de slag

Ad Philipsen: ‘Dit is een belangrijke 

kans om daadwerkelijk dingen  

ten goede te veranderen’ 
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randverschijnselen buiten de discussie 
te houden, stonden de neuzen in alle 
gevallen weer snel dezelfde kant op.”

Boeijink: “Ik vond persoonlijk dat 
vooraf hierover redelijk dramatisch 
gedacht werd, hetgeen ik geen moment 
zo heb ervaren, rond deze thema’s dan. 
Wel bekijkt iedere deelnemer deze van-
uit een eigen achterban of organisatie. 
De kunst van verbinding door elk lid 
was in onze groep uiteindelijk doorslag-
gevend. Wat erg fijn was, is dat iedereen 
er echt voor is gegaan om over sommige 
oude denkwijzen of concurrentieposi-
ties heen te stappen om een basisstuk 
te schrijven dat voor de hele branche 
hopelijk op instemming mag rekenen.”
“Zoals in het voetbal hebben wij dui-
zenden coaches, met elk hun mening. 
Meestal komt dit voort uit positief 
enthousiasme en betrokkenheid. Zo 
hoopt onze groep oprecht dat eenieder 
die het document met belangstelling 
leest het niet vooraf afschiet, zoals in 
het verleden weleens publiekelijk is 
gebeurd. Zoals ook niet alle 17 miljoen 
coaches deel hebben aan het dagelijkse 
voetbalgebeuren, zo zijn hier helaas 
ook niet alle rijscholen gehoord. Dit 
is geen onwil en daarom hoopt het 
Samen Sterkproject veel opbouwende 
en gefundeerde feedback te krijgen in 
fase 2. Je moet ergens beginnen en dat 
is gelukkig gebeurd.”

“Samenvattend, de passie voor de rij-
schoolbranche, het belang van verkeers-
veiligheid en mooie nieuwe technische 
ontwikkelingen zoals bijvoorbeeld 
ADAS deden ieder beseffen dat wij het 
samen moeten doen.”

Kantelbeg: “De tegenstellingen waren 
er eerder vooral op ons werkveld. Maar 
tijdens het opstellen van het document 
zijn we vanuit dezelfde locatie vertrok-
ken. Dezelfde cijfers, dezelfde feiten, 
dezelfde rapporten. Daardoor waren er 
nu vanaf begin af aan geen tegenstellin-
gen, maar is gezamenlijk opgetrokken 
bij de totstandkoming van dit docu-
ment.”

Is het eigenlijk geen wonder dat op één orga-
nisatie na (Rijschoolkeurmerk) niemand heeft 
afgehaakt?
“Philipsen: “Dat vind ik niet; vanaf de 
eerste bijeenkomst in Den Haag was 
er (voor zover ik kon zien) een groot 
gezamenlijk gevoel voor urgentie, en 
het besef dat dit een belangrijke (voor-
lopig laatste?) kans is om daadwerkelijk 
dingen ten goede te veranderen.”

Boeijink: “Dit afhaken was geluk-
kig niet door negativiteit. Dat zegt 
al genoeg over de intentie van alle 
deelnemers. Een wonder? Mag ik het 
historisch noemen dat zo veel partijen 
oprecht zonder bijbedoelingen of 

verkeerde intenties aan één grote tafel 
zaten om een strakke voorzet te geven 
aan onze minister? In elk onderdeel van 
het document zijn naar belangen van 
de gehele branche gezocht. Denk aan 
een garantiefonds dat dekking geeft 
aan de consument en vertrouwen zal 
ondersteunen in onze branche. Kritiek 
dat dit eerder al mislukt is, deerde de 
groep niet om het nog eens onder de 
loep te nemen en eventuele valkuilen te 
vermijden. Zo kan er een funding zijn 
die breder gedragen wordt door spon-
soring, opties die eerder niet of anders 
voorhanden waren of zelfs ontbraken.”

Kantelberg: “Nee. Iedereen is wel 
doordrongen van het feit: dit is de enige 
kans die we krijgen. En alle stemmen 
hebben zich kunnen laten horen. Mis-
schien niet letterlijk, maar dan wel via 
afgevaardigden van bijvoorbeeld de 
rijschoolverenigingen.”
Met welke twee of drie onderdelen ben je 
vooral blij dat ze erin staan?
Philipsen: “Ik kan alleen voor mijn 
eigen werkgroep spreken; inhoudelijk 
weet ik te weinig van het tot stand 
komen van de adviezen van de andere 
werkgroepen. Ik zou hen tekortdoen 
als ik puur op gevoel een paar favorie-
ten zou aanwijzen. Wij hebben vanaf 
het begin gestreefd naar één integraal 
model, en dat hebben we afgeleverd. Als 
dit wordt ingevoerd, zullen er betere 
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(veiliger) beginnende bestuurders op de 
weg verschijnen en krijgen bonafide, 
kwalitatief hoogwaardige opleiders 
eindelijk de positie (in het commerciële 
speelveld) die ze verdienen.”

Boeijink: “Onze groep, waar ik in de 
beantwoording dan opnieuw dichtbij 
blijf staan, is blij met het dringende ver-
zoek om de minister te laten onderzoe-
ken hoe een Autoriteit Rijopleidingen & 
Verkeersveiligheid (ARV) à la Autoriteit 
Financiële Markten (AFM) instelbaar 
is. Of indien een nieuw orgaan niet 
haalbaar is eventueel de Autoriteit 
Consument & Markt op te schalen voor 
wat betreft handhaving en toezicht op 
gemaakte afspraken, doelstellingen en 
wetgeving in de branche. Een rijscho-
lenregister 3.0 gaat hier prima in pas-
sen. Objectief toezicht op de branche 
door een bovenliggende partij.”
“Ook een Koepel Rijopleidingen & Ver-
keersveiligheid (KRV) kan door eenvou-
dige structurering ertoe bijdragen dat 
elke rijschool én branchegenoten zich 
gehoord voelen en door meer samen-
werking meer kunnen bereiken, met de 
nadruk op alle rijscholen! Het feit dat 
er is afgetrapt betekent immers niet dat 
de wedstrijd gewonnen is, dus kom met 

input die constructief is. Bij de aftrap 
kun je nooit elke partij of individu com-
pleet enthousiasmeren, echter gaande-
weg de wedstrijd kun je wel als team 
het beoogde resultaat halen.”

Kantelberg: Ik ben blij met alles, maar 
daar gaat het niet om. Welke zaken 
leveren een belangrijke bijdrage aan de 
verbetering van het gemiddelde niveau 
van de rijinstructeur en dús verkeersvei-
ligheid? En dan hebben we het over een 
leven lang leren. In zowat alle beroeps-
groepen is dat al geregeld. Je staat er 
niet bij stil, maar een vrachtautochauf-
feur heeft elk jaar 2 keer zoveel bijscho-
ling als de rijinstructeur die naast hem 
zit. En het moet goede bijscholing zijn. 
Dus we zijn het eens om het gemiddel-
de niveau van de opleidingsinstituten 
te verbeteren: docentkwalificaties, op 
maat gesneden bijscholingen, open-
stellen van geaccrediteerde symposia 
of congressen, webinars, e-learning. 
Kortom: een professionaliseringsslag.”
Is er nog iets dat je mist?
Philipsen: “Ik vind dat we in de beschik-
bare tijd en gelet op alle onderliggende 
verschillen (meer dan) het maximale 
hebben bereikt.”

Anthony Boeijink: “Uit onze groep? 
Vast wel. Wij zijn slechts een deel gaan 
verkennen. Wat te denken van een 
terugkommoment of -momenten voor 
de (beginnende) bestuurders die hen 
een directe beloning opleveren? Kan 
dit? Jazeker wel. Dit zou een wenselijk 
verzekeringsvoordeel moeten ople-
veren. Maar hiernaar moet je verder 
onderzoek verrichten, waarin effecten 
meetbaar en inzichtelijk gemaakt wor-
den. Het zijn ruwe ideeën.”

Kantelberg: “Een CAO. Bij een professio-
nele branche hoort een CAO.”

Nu ligt er een lijvig einddocument. Bestaat nu 
niet het gevaar dat er even niets mee wordt 
gedaan en dat je dan de dood in de pot krijgt 
en zo ja, hoe voorkom je dat?
Philipsen: “Die lijvigheid valt mee hoor. 
De concrete managementsamenvat-
ting is maar een paar pagina’s. Vanuit 
de trekkers van de alliantie is al in 
een vroeg stadium actief aansluiting 
gezocht bij de minister, het ministerie 
en de politiek. En ook niet onbelang-
rijk: CBR en IBKI hebben tijdens het 
proces meegekeken en meegepraat. 
Daarmee is er m.i. veel draagvlak voor 
invoering.”

Anthony Boeijink: ‘Lees 

dit document niet als een 

oordeel of gekleurd stuk’ 
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Boeijink: “In onze groep is er niemand 
die dit niet omarmt. Wij kennen onze 
minister Cora van Nieuwenhuizen als 
een minister die oprechte betrokken-
heid en steun hardop heeft uitgespro-
ken bij/aan onze gehele branche, en 
nogmaals: niemand uitgesloten! Er is 
een rotsvast en oprecht vertrouwen dat 
dit plan een zorgvuldige en daadkrach-
tige invulling gaat krijgen binnen het 
ministerie.”

Kantelberg: “Door op voorhand 
richting de minister duidelijk te zijn. 
Moeilijker is het niet. Talloze ambtena-
ren en ministers hebben hun tanden 
stukgebeten op de ongeorganiseerde 
branche. Nu is er een stuk dat wordt 
gedragen door de hele branche, dat 
betekent dan ook dat het ministerie 
zich hieraan moet committeren. Maar 
dat zullen ze wel doen.”

Zijn er in jouw deel van het document 
onderdelen die prioriteit hebben?

Philipsen: “Zoals al aangegeven: wij 
hebben één integraal voorstel neerge-
legd, dat overigens prima behapbaar is 
en dus in zijn geheel binnen een rede-
lijke termijn ingevoerd kan worden.”

Boeijink: “Wie ben ik om daarover iets 
te zeggen. Daarom probeer ik opnieuw 
de gedachte van onze groep weer te 
geven. De Autoriteit Rijopleidingen 
& Verkeersveiligheid-onderzoeken 
op inschaling en haalbaarheid vindt 
onze groep erg belangrijk. Immers, 
het Rijscholenregister 3.0, verbeterd 
toezicht en vergroten van kwaliteitsbe-
leving van de gehele branche staat al 
op meerdere agenda’s, ook op die van 
het ministerie.”

Kantelberg: “Wij kunnen samen met 
het IBKI snel een paar stappen zetten. 
Daar is geen nieuwe wetgeving voor 
nodig, dus dat kan snel gaan.”

Is er tot slot nog iets dat je per se kwijt wilt?
Philipsen: “Ik heb een groot gevoel 
van eenheid ervaren in het proces, ook 
tussen personen en partijen die in het 
dagelijks leven elkaars concurrenten 
zijn. Daar kijk ik met trots en plezier 
op terug.”

Boeijink: “Jazeker. Persoonlijk hoop 
ik dat eenieder in onze branche het 
document eerst goed gaat lezen, het 
vervolgens even laat bezinken en dan 
een objectieve mening wil vormen om 
het document en initiatief gezamenlijk 

te laten slagen. Samen Sterk heeft iede-
re rijschool nodig! Lees dit document 
niet als een oordeel of gekleurd stuk. 
Ontwikkel, denk vanuit de optiek wat 
wel kan en verbeter het samen, want 
uiteindelijk heeft dan iedere rijschool 
Samen Sterk nodig. Is de wens de vader 
van de gedachte? Mag dat na de fan-
tastische inzet van heel Samen Sterk. 
Er schuilt wijsheid in de veelheid van 
raadgevers, dus sluit je aan, doe mee 
en help vanuit dit startpunt elkaar 
gezamenlijk te versterken.”

Kantelberg: “De hele branche heeft aan 
tafel gezeten. De hele branche heeft 
meegedacht. Partijen buiten de bran-
che hebben meegekeken en meege-
werkt. Dit is het. Het is misschien niet 
perfect, maar dit is het. Hiermee gaan 
we aan de slag. En dat kun je leuk vin-
den of niet en daarom heel Facebook 
volschrijven, maar dat helpt je niet. 
Lees het document, ga uit van de goede 
intenties en denk na over hoe jij de 
genoemde punten zelf toe kunt passen 
om beter te worden als rijinstructeur. 
Want ook al ben je de allerbeste rijin-
structeur van Nederland (en die kans 
is 1 op 14.000), dan nog zijn er punten 
waar je jezelf op kunt verbeteren. Wees 
blij met die kans. En grijp die kans.”

Gijs Kantelberg: ‘Het is 

misschien niet perfect, 

maar dit is het. Hiermee 

gaan we aan de slag’
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Visie
Primair richten wij ons op adequaat 
toekomstgericht beleid; een duidelijke, 
praktische strategie. Centraal staat het 
creëren van een faciliterende cultuur die 
de branche gaat helpen overeenstemming 
te verkrijgen op de huidige knelpunten 
en de uitdagingen waarvoor wij ons 
gesteld zien.

Bij dit ‘samen optrekken’ hoort ook 
‘samen naar buiten treden’, met één 
geluid en alle neuzen dezelfde kant op! 
De bepalende factor voor de branche 
zogezegd, nu en in de (nabije-) toekomst!

Doelstellingen
Er zijn drie doelstellingen benoemt 
welke alle drie worden uitgewerkt in 
een bepaalde volgorde. De drie doelstel-
ling zullen effect hebben op de korte of 
middel-lange termijn.

De drie doelstellingen zijn: 

Kwaliteit van de rijinstructeur:
- Opleiding van professionals (instroom, 
doorstroom en uitstroom);

Kwaliteit van opleiding en examinering:
- Examen gestuurd leren vervangen door 
een modern L&D model;

Kwaliteit van de branche:
- Innovatief L&D programma en vrij-
heid van onderwijs/ ondernemerschap 
onder een minimale kwaliteitsnorm en 
uniforme “ vlag”

Kadering
….Een gezonde branche creëren waar 
eenieder zijn/haar werk naar behoren kan 
uitvoeren, die kan instaan dat iedereen 
die de weg op komt opgeleid is tot een 
veilige en verantwoorde weggebruiker.

….Dit document is een vertaling met 
concrete verbetervoorstellen voor de 
verkeersopleiders branche….

…De nieuwe visie vanuit het ministerie 
‘Strategische Verkeersveiligheidsplan 
2030’ en bijbehorende Landelijk Actie-

plan geldt als leidraad en biedt structuur 
voor de gekozen opzet. Ondanks de 
kadering (verbetervoorstellen voor de 
verkeersopleiders) bijt het andere voor-
stellen geenszins. Bijvoorbeeld minder 
afleiding in het verkeer of stimuleren van 
openbaar vervoer…

…..We richten ons op het B-rijbewijs en 
kopiëren waar mogelijk naar de overige 
soorten….Met uitzondering voor de 
branche-brede verbetervoorstellen zoals 
keurmerk, Cao etc…

……Op maat aandacht/aanpak voor risico 
doelgroep bestuurders zoals jongeren en 
ouderen……

…..De personen en organisaties welke 
betrokken zijn bij de samenstelling van 
dit dokument, vindt u in de bijlage…..

….kortom voor u ligt een businesscase 
met verbetervoorstellen voor het opti-
maal begeleiden van een weggebruiker 
die een leven lang mee kan gaan….

Vraagstelling
Kwaliteit van de rijinstructeur:
- Opleiding van professionals (instroom, 
doorstroom en uitstroom);

Hoe kunnen we een life- long learning 
programma introduceren voor de 

instructeur waarin de huidige voor, na en 
bijscholings elementen verwerkt zijn aan-
gevuld met moderne learning & develop-
ment KPI’s die op gebied van bijvoorbeeld 
soft skills, technologische ontwikkelin-
gen en veranderende verkeerssituaties 
(en veiligheid) een noodzakelijke aanvul-
ling zijn op de huidige programma’s’ ( en 
uitgangspunten)

Kwaliteit van opleiding en examinering:
- Examen gestuurd leren vervangen door 
een modern L&D model;

Hoe kunnen we de kwaliteit van het hui-
dige opleidingssysteem verder optima-
liseren door een ontwikkelingsgericht 
systeem van opleiden en examineren in 
te voeren en het afleveren van een zo 
veilig mogelijke beginnende bestuurder 
het (enige) doel is

Kwaliteit van de branche:
- Innovatief L&D programma en vrij-
heid van onderwijs/ ondernemerschap 
onder een minimale kwaliteitsnorm en 
uniforme “ vlag”

Hoe kunnen we consumenten  
beschermen tegen faillissement van 
een verkeersschool en duidelijk maken 
welke minimale kwaliteitsnormen de 
klanten en stakeholders mogen  
verwachten?

Missie en visie Samen Sterk:
een gezonde branche
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Op de volgende pagina’s is de tekst van het einddocument veelal letterlijk 
weergegeven, aangezien over elk woord, elke zin en elke doelstelling  
gewikt en gewogen is. Ga er rustig voor zitten, want het is veel tekst.  
Voor iedereen die wil volstaan met de samenvatting: die staat op deze 
pagina.

Vanuit de drie doelstellingen liggen 
rapporten ten grondslag. Alle drie met 
onderbouwing van de verbetervoor-
stellen alsook met draagvlak vanuit 
de branche. Bij iedere werkgroep zijn 
diverse stakeholders betrokken geweest. 
Het algemene advies is dan ook om de 
voorstellen, al dan niet gefaseerd, over te 
nemen/ in te voeren. 

De aanbevelingen in het kort

Daarom doen we een aantal aanbevelin-
gen om:
- tot de ontwikkeling van een goed pro-
fiel voor het vak rijinstructeur te komen;
- de fraudegevoeligheid van de stage te 
beperken;
- de kwaliteit van de stage te verbeteren;
- te werken aan extra docenteisen voor 
docenten die zich toe (willen) leggen op 
de bijscholing van rijinstructeurs;
- de kandidaat echt voorbereid is op de 
beroepspraktijk;
- het geven van klassikale theorielessen 
weer op te nemen in het curriculum van 
de opleiding rijinstructeur;

Alleen dan kan een rijinstructeur doen, 
wat van hem verlangd mag worden.

KWALITEIT VAN OPLEIDING
EN EXAMINERING 
We adviseren het huidige, examen-
gerichte opleidingsmodel (met alle 
wetenschappelijk onderzochte en 
aangetoonde (veiligheids-)nadelen van 
dien) te vervangen door een ontwikke-
lingsgericht model. Daartoe is het nood-
zakelijk te komen tot een (kwalitatief 
en procesmatig) afdwingbaar modulair 
opleidings- en examentraject, waarin 
‘gespreid leren’ centraal staat. Het 
traject kan zonder ingrijpende wettelijke 
aanpassingen worden gerealiseerd, door 
opleiders die het vrijwillig omarmen 

bepaalde faciliteiten en gedelegeerde 
bevoegdheden te bieden, vergelijkbaar 
met autobedrijven die onder toezicht 
van de RDW Apk-keuringen uitvoeren. 
Bijkomende voordelen van deze aanpak 
zijn, dat het CBR grip krijgt op de kwali-
teit van de opleiders / opleidingen en dat 
professionele, hoogwaardige opleiders 
een sterkere marktpositie krijgen.

KWALITEIT VAN DE BRANCHE
Doelstellingen:
1) De instroom en opleiding plus bijscho-
ling van de instructeur op een hoger 
niveau brengen.

2) De opleiding van de Rijbewijs leerling 
d.m.v. een modulaire opleiding gestruc-
tureerd op een hoger niveau te brengen 
en vervolgens ook een modulair examen 
anno 2020 door te voeren

3) Een rijschoolregister (kwaliteitslabel) 
en een koepel organisatie die de vrij-
heid krijgt om toezicht te houden op de 
branche.

4) Een Rijschoolbranche die zich kan 
onderscheiden in professionaliteit en 
een betrouwbare partner is voor I&W het 
CBR en de consument. En de gelegen-
heid krijgt om op een gedegen manier 
haar bijdrage te leveren aan de verkeers-
veiligheid in Nederland. 

Het CBR steunt volgens opgave de 
gedachte van een koepelorganisatie en 
het certificeren van rijscholen door mid-
del van een kwaliteitslabel, dit komt de 
verkeersveiligheid, de professionaliteit 
van de gehele branche ten goede en zal 
aldus de kwaliteit verder verhogen. Hoe 
een en ander gefinancierd moet worden 
is iets wat op een later moment gefinali-
seerd kan worden.

Samen Sterk stelt de minister echter 
voor op basis van onze gefundeerde 
adviezen, CBR/ IBKI de opdracht te 
geven de beoogde bijdragen voor het 
faciliteren van de doelstellingen, meer 
in het bijzonder de voorgestelde koepel 
inclusief kwaliteitslabel/ autoriteit/
rijschoolregister te incasseren voor 
toetreding tot examens, afdracht vindt 
plaats aan stichting(….). besluitvorming 
hierover zien wij idealiter voor Q1 2021 
plaatvinden.

Nader onderzoek dient plaats te vinden 
op basis van eerder genomen besluiten 
over de hoogte van de extra bijdrage per 
examen, hier verzoeken wij minister 
opdracht voor te geven. Ook dient er een 
SLA overeenkomst te worden afgesloten 
tussen opdracht gevende en uitvoerende 
instanties. De juridische consequenties, 
opstellen KPI’s en concept overeenkom-
sten zijn specialistisch werk. Wij verzoe-
ken de minister hier uiterlijk Q2 2021 
opdracht voor te geven zodat medio 
2021-2022 tot uitvoering kan worden 
over gegaan 

Dit zijn de doelstellingen van Samen Sterk

Alles voor de kwaliteit
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Er zijn drie heldere doelstellingen van de 
alliantie SAMEN STERK.

DOELSTELLING KWALITEIT VAN DE RIJIN-
STRUCTEUR
Opleiding van professionals Instroom, 
door en uitstroom

Rijinstructeurs zijn verantwoordelijk 
voor het opleiden van verkeersveilige 
weggebruikers. Om hen daartoe in staat 
te stellen is het belangrijk dat zowel 
nieuwe rijinstructeurs als ook het huidige 
instructeurskorps de juiste kennis en 
kunde opdoen, behouden en zich blijvend 
kunnen ontwikkelen. Lifelong learning 
doet zijn intrede in de rijschoolbranche. 
De lesbevoegdheid hebben is niet langer 
voldoende.

- Omdat ontwikkelingen op het gebied 
van ADAS en mobiliteit razendsnel gaan;
- omdat rijinstructeurs op de hoogte moe-
ten blijven van wet- en regelgeving;
- omdat soft skills steeds belangrijker 
worden;
is het nodig om de opleiding en bijscho-

ling van rijinstructeurs op punten te opti-
maliseren. De branche is het erover eens 
dat 3,6 uur per jaar bijscholen volstrekt 
onvoldoende is om als rijinstructeur bij 
te scholen, door te ontwikkelen en op de 
hoogte te blijven van de laatste wet- en 
regelgeving.

Daarom doen we een negental aan-
bevelingen om:

- tot de ontwikkeling van een goed profiel 
voor het vak rijinstructeur te komen;
- de fraudegevoeligheid van de stage te 
beperken;
- de kwaliteit van de stage te verbeteren;
- te werken aan extra docenteisen voor 
docenten die zich toe (willen) leggen op 
de bijscholing van rijinstructeurs;
- de kandidaat echt voorbereid is op de 
beroepspraktijk;
- het geven van klassikale theorielessen 
weer op te nemen in het curriculum van 
de opleiding rijinstructeur;

Alleen dan kan een rijinstructeur doen, 
wat van hem verlangd mag worden.

WDOELSTELLING KWALITEIT VERBETEREN 
VAN OPLEIDING EN EXAMINERING

Het huidige praktijkexamen biedt aan 
examinatoren (te) weinig mogelijkheden 
om alle gewenste onderwerpen met vol-
doende diepgang af te toetsen, o.a. door:
- De tijdsduur is (te) beperkt
- Bepaalde vaardigheden (bv. 130 km/u 
rijden en rijden in het donker) kunnen 
niet of onvoldoende worden getoetst
- Hogere orde vaardigheden kunnen nau-
welijks worden getoetst
- Er wordt - zowel voor de theorie als voor 
de praktijk - onder druk van de markt 
vooral examengericht opgeleid. Dit leidt 
tot een feitelijk onvoldoende opgeleide 
beginnende bestuurder, bij wie tevens de 
kennis en vaardigheden onnodig snel ero-
deren na het behalen van het rijbewijs.
- Bij de theorie-examens speelt daarnaast 
de problematiek dat malafide ‘opleiders’ 
met frauduleus verkregen examenvragen 
en onderwijskundig dubieuze ‘lesmetho-
den’ op grote schaal leerlingen door het 
examen loodsen.

Kwaliteit, kwaliteit en 
nog eens kwaliteit
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Als gevolg van bovengenoemde pun-
ten hebben kwalitatief hoogwaardige 
opleiders, die wél een zo veilig mogelijke 
beginnende bestuurder willen afleveren, 
het extra moeilijk om een positie op de 
markt te behouden. Zij worden aan alle 
kanten commercieel afgetroefd door puur 
examengerichte ‘opleiders’
Om te komen tot een ontwikkelingsge-
richt systeem van opleiden en examineren 
waarin de kwaliteit centraal staat en het 
afleveren van een zo veilig mogelijke 
beginnende bestuurder het (enige) doel is, 
stelt team wit de volgende verbeteringen 
voor:

- Het theorie- en praktijkgedeelte van de 
rijopleiding en het -examen moeten in 
één geïntegreerd modulair traject worden 
verwerkt, waarbij ‘volgorde’, ‘fasering’ en 
‘gespreid leren’ worden afgedwongen. Dat 
laatste kan het beste worden gerealiseerd 
door het invoeren van verplichte voort-
gangstoetsen en examens op vastgelegde 
momenten tijdens het traject, die voor-
waardelijk zijn om tot de volgende fase te 
worden toegelaten.
- Opleiders die aan (nader te bepalen) 
kwaliteitseisen voldoen, krijgen - onder 
toezicht van het CBR - de mogelijkheid 
om genoemde voortgangstoetsen af te 
nemen. Hiermee wordt het voor kwalita-
tief hoogwaardige opleiders mogelijk zicht 
te onderscheiden op de markt. Bovendien 
biedt het aan het CBR de mogelijkheid om 
invloed uit te oefenen op de kwaliteit van 
de ingeschreven rijopleiders.
- Onderwerpen die in het (huidige) prak-
tijkexamen onvoldoende aan bod kunnen 
komen, kunnen in bovenstaand model 
verplicht onderdeel van de opleiding 
worden, en afgetoetst worden in de voort-
gangstoetsen
Deze aanpak is (op hoofdlijnen) vergelijk-
baar met de werkwijze bij Apk-keuringen, 
waarbij gecertificeerde garagebedrijven 
onder toezicht van de RDW de keuringen 
uitvoeren, en kan zonder (grote) aanpas-
singen in de wet- en regelgeving worden 
doorgevoerd.

Om de voorstellen te realiseren, zijn deze 
stappen noodzakelijk:
- Het omarmen van het voorgestelde 
modulaire traject en de daarin gedefinieer-
de rollen voor het CBR en gecertificeerde 
opleiders.
- Het gedetailleerd uitwerken van de 
inhoud per module, de voortgangstoetsen 
en de examen.

- Het uitwerken en invoeren van het 
voorgestelde systeem van certificering en 
toezicht.

Wij menen dat het e.e.a. binnen 12 tot 18 
maanden gerealiseerd kan worden.

In een volgende fase achten we een sys-
teem van (verplicht) begeleid rijden wense-
lijk om de ongevalskans van beginnende 
bestuurders verder te reduceren. De wijze 
waarop dit kan worden gerealiseerd, dient 
nader te worden onderzocht.

DOELSTELLING KWALITEIT 
VAN DE BRANCHE
Momenteel is de rijschoolbranche een 
examen gestuurd systeem, dit betekent 
dat er direct toegang is tot de examens en 
dat er geen scholingsverplichting is. Dit 
wringt met de doelstelling om kwaliteit 
te gaan afdwingen. Tevens neemt 99,9 % 
van de kandidaten voor iedere categorie 
rijbewijs een opleiding bij een rijschool af. 
Enige verplichting tot het volgen van een 
opleiding zou in de maatschappij dus geen 
weerstand opleveren. Met de verplichting 
tot het volgen van een opleiding ontstaat 
vervolgens de mogelijkheid om vanuit de 
branche deze opleiding verder te optima-
liseren om zo de kwaliteit verder omhoog 
te brengen.

ACTIEPUNT MINISTERIE
Na aanbieding van het document op 
korte termijn (wij denken dat de opdracht 
daartoe voor Q3 2020 gegeven kan zijn 
waarna uiterlijk Q2 2021 op basis van 
reeds bestaande onderzoeken en bronnen 
een definitief groen licht gegeven kan 
worden tot gefaseerde omzetting) dit de 
aanbevelingen van team rood en wit over 
het loslaten van examen-gestuurde model-
len in zowel de opleiding tot rijinstructeur 
en de rijopleiding van de kandidaat te 
onderzoeken.

Voorwaarden starten van een rij-
school
Op dit moment is er een laagdrempe-
lige toegang tot de branche. Naast het 
behalen van een lesbevoegdheid is het ook 
eenvoudig een rijschool te starten. Het 
instructeurs-vak is een ervarings-vak. Op 
dit moment is het mogelijk om direct na 
het behalen van de WRM-bevoegdheid een 
eigen rijschool te starten. Uit de cijfers van 
de Kamer van Koophandel blijkt dat meer 
dan driekwart van de branche bestaat uit 
eenmanszaken. Met name voor beginners 

is het gebrek aan begeleiding en ont-
breken van reflectiekader en een coach/
mentor een zorg. Hierdoor adviseren wij 
te onderzoeken (referentiegroepen) of 
het wenselijk is om beginnende rijin-
structeurs, voordat zij een eigen rijschool 
mogen starten, eerst een periode onder 
toezicht te plaatsen, dan wel in loondienst 
ervaring op te laten doen. In bijvoorbeeld 
Duitsland wordt dit al toegepast.

ACTIEPUNT MINISTERIE
Curriculum van de opleiding rijinstructeur 
WRM uit te breiden met opleidingen op 
het gebied van bedrijfsvoering, adminis-
tratie en marketing. (Geef aan erkende 
marktpartijen de opdracht voor 31.12.2020 
om binnen aangeven grenzen en de scope 
van dit plan, materiaal te ontwikkelen 
t.b.v. aangegeven onderwerpen, e.e.a. is 
het customizen van reeds geaccrediteerde 
modules). Wij zien dit in Q3 2021 afgerond 
worden)

Regulering en handhaving
Om het gedrag in de branche aan te pak-
ken is het noodzakelijk dat er vanuit de 
politie en het ministerie van Justitie meer 
gehandhaafd gaat worden op de wet- en 
regelgeving binnen de rijschoolbranche. 
Door het instellen van een ARV en een 
KRV zal het aantal rijscholen dat aan de 
kwaliteitsvoorwaarden wil voldoen stijgen. 
Handhaving wordt hierdoor efficiënt toe-
pasbaar. En bij recidive gedrag is uitschrij-
ven en ontnemen van de bevoegdheid 
toepasbaar.

VRAAG AAN DE MINISTER
Realisatie of onderzoek haalbaarheid of 
het instellen van een Autoriteit Rijoplei-
ding en Verkeersveiligheid en de kop-
peling van een Koepel Rijopleidingen 
en Verkeersveiligheid bij het kabinet 
draagvlak kan vinden. (Beoogde looptijd / 
termijn 2021).

Garantiefonds, rijscholenregister en kwa-
liteitslabel

Om het rijscholenregister, de ARV en alle 
voorstellen in de KRV te realiseren en in 
stand te houden is het hebben van een 
financiële buffer noodzakelijk.

ACTIEPUNT MINISTERIE
Onderzoek of er draagvlak is om via de 
CBR en IBKI examentarieven funding 
van een deel van de financiële middelen 
mogelijk is. 
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Het algemene doel is om het aantal verkeersongelukken te reduceren. Dit le-
vert op de korte en lange termijn EN zowel kwantitatief alsook kwalitatief op.

KWALITEIT VAN DE RIJINSTRUCTEUR
De activiteiten coaching, aanpassen leer-
programma’s en lifelong learning (bijscho-
ling) zijn investeringen die de branche zelf 
op zich neemt. De verwachting is dat de 
directe kosten per leerling hierdoor zeer 
beperkt zal zijn.

Kosten behorende bij het wijzigen van 
wetgeving zijn voor rekening van het 
ministerie. Daar tegenover staan kwalita-
tieve (maatschapelijk) opbrengsten op de 
middel-lange termijn.

Planning
Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden rap-
port: vervolgopdracht geven tot het opstel-
len van een profiel “rijinstructeur” naar 
aanleiding van de rapporten van CIECA en 
Cito / Royal Haskoning DHV.

Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden rap-
port: opdracht geven aan IBKI om op basis 
van ervaring in het buitenland te onder-
zoeken welke technische hulpmiddelen 
ingezet kunnen worden om het toezicht op 
de stage te optimaliseren.

Actiepunt Adviesraad WRM: Eerstvolgende 
AR WRM na aanbieden rapport: kom tot 
een voorstel voor aanpassing van de stage-
richtlijnen.
Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden rap-
port: Opdracht geven aan IBKI om met de 

branche tot certificeringscriteria te komen 
voor docenten en opleidingsinstituten.

Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden rap-
port: We verzoeken de minister daarom om 
IBKI opdracht te geven om met de branche 
te kijken op welke wijze examens kunnen 
worden aangepast om het voormelde doel 
te bereiken.

KWALITEIT VAN OPLEIDING 
EN EXAMINERING
Per saldo
- Directe kosten en besparingen voor leer-
lingen die nu een TTT afleggen

Deze leerlingen krijgen te maken met 
150,00 aan extra kosten, maar besparen 
tegelijkertijd 180,00 doordat ze geen TTT 
meer hoeven af te leggen. Per saldo gaan 
deze leerlingen er dus 30,00 op vooruit.

- Directe kosten en besparingen voor 
leerlingen die nu geen TTT afleggen. Deze 
leerlingen krijgen te maken met 150,00 
aan extra kosten.
- Extra besparingen door stijgend slagings-
percentage

Het is te verwachten dat het slagingsper-
centage van leerlingen gaat stijgen als 
het opleidings- en examentraject wordt 
vormgegeven zoals in dit document 
beschreven. Dit zal gemiddeld genomen 

tot een extra besparing leiden (omdat 
leerlingen minder vaak een herexamen 
hoeven af te leggen).

- Jaarlijkse worden er …. aantal examens 
afgelegd ((Bron jaarcijfers 2019 CBR)

KWALITEIT VAN DE BRANCHE
Een garantiefonds met daaraan verbon-
den een uiterst betaalbaar en hanteerbaar 
kwaliteitslabel, welke een bijdrage kan 
leveren aan het verbeteren van het ver-
trouwen in onze branche.

- Van alle examengelden geïnd door 
het CBR, gaat er een deel (voorstel 1 á 2 
euro) naar een Fonds. Het bedrag wat per 
kandidaat afgedragen moet worden, moet 
onderzoek naar gedaan worden.

- Samen Sterk stelt de minister echter 
voor op basis van onze gefundeerde 
adviezen, CBR/ IBKI de opdracht te geven 
de beoogde bijdragen voor het faciliteren 
van de doelstellingen, meer in het bijzon-
der de voorgestelde koepel inclusief kwa-
liteitslabel/ autoriteit/rijschoolregister te 
incasseren voor toetreding tot examens, 
afdracht vindt plaats aan stichting(….). 
besluitvorming hierover zien wij idealiter 
voor Q1 2021 plaatsvinden.

- Investering platform om 1.5 mil 
gebruikers meerdere mutaties per jaar te 
laten doorvoeren en inclusief beheer en 
opslag individuele portfolio (beginnend-) 
bestuurders. Investering 350 K

Het algemene doel: 
verkeersongevallen reduceren



SAMEN STERK

21nr 6. | juni 2020

Team Rood: opleiding van de instructeurs 

Branche snakt naar beter
opgeleide rijinstructeurs
Het rode team houdt zich bezig met de opleiding van rijinstructeurs als pro-
fessionals en daarin is het hele spectrum van instroom-doorstroom-uitstroom 
meegenomen. 

De rijschoolbranche werkt elke dag 
hard aan een positieve bijdrage aan de 
verkeersveiligheid. Tegelijk constateren 
we dat niet alle rijinstructeurs beroeps-
geschikt of -competent zijn. Daarmee 
bedoelen we dat niet alle rijinstructeurs 
voldoende actuele kennis en kunde 
paraat hebben. Ook is er onvoldoende 
kennis van hoe een mens leert. Ten-
slotte blijken niet alle rijinstructeurs te 
beschikken over de juiste didactische 
vaardigheden en hoe deze op een juiste 
wijze over te brengen op de leerling. 
Deze gezamenlijke conclusie is veront-
rustend. Het heeft een negatief effect op 
de verkeersveiligheid, het imago en een 
gezonde bedrijfsvoering van de branche.

We kijken daarbij branche breed. We 
beperken ons dus niet alleen tot de 
personenauto. We hebben namelijk ook 
geconstateerd dat er onvoldoende rijin-
structeurs zijn die in staat zijn zinvolle 
Code95-trainingen te geven.

Deze werkgroep heeft zichzelf twee 
doelen gesteld:

- Kom tot een profiel “rijinstructeur”, 
dat evidence-based is en breed gedragen 
wordt; – De voorstellen die we als werk-
groep doen moeten leiden tot een ver-
hoging van de verkeersveiligheid. Door 
beter toegeruste rijinstructeurs betere 
beginnende bestuurders op te laten 
leiden tot maatschappelijk verantwoorde 
en verkeersveilige bestuurders die onder 
alle omstandigheden het gewenste 
gedrag tonen, leveren wij als rijschool-
branche een structurele bijdrage aan de 
verkeersveiligheid.

Het is duidelijk niet onze intentie om 
tot een volledig uitgewerkt opleidings-
plan te komen. We willen met name 

richtinggevend zijn. Tot op heden is 
de ontwikkeling van de zogenaamde 
soft skills voor rijinstructeurs onderbe-
licht gebleven. Ook deze vaardigheden 
worden meegenomen in de opleiding en 
bijscholing.

DE OPLEIDING TOT RIJINSTRUCTEURS 
PERSONENAUTO
In onze zoektocht naar wetenschap-
pelijke rapporten over de opleiding en 
bijscholing tot rijinstructeur zijn we 
uitgekomen bij een tweetal rapporten. 
Allereerst het CIECA-RUE Road User Edu-
cation Project uit 2015. En daarnaast het 
concept-rapport “Naar een meer effec-
tieve initiële rijopleiding in Nederland” 
van Cito en Royal Haskoning DHV. Het 
laatste haalt in haar literatuuronderzoek 
het CIECA-rapport herhaaldelijk aan. In 
beide rapporten staat precies omschre-
ven wat een rijinstructeur moet kennen 
en kunnen.

Er worden 8 deelgebieden genoemd bin-
nen de opleiding van rijinstructeurs:

- Lesvoorbereiding – Leerprogramma’s 
ontwikkelen – Creëren van de optimale 
leersfeer – Een effectief leerproces aan-
bieden – Coaching – Veiligheid tijdens 
de rijles – Lesgeven aan groepen (breed 
gedragen wens van de branche) – Eva-
lueren en ontwikkelingen van eigen 
competenties.

Het rapport “Naar een meer effectieve 
initiële rijopleiding in Nederland” van 
Cito en Royal Haskoning DHV kan 
naar onze mening voldoende handvat-
ten bieden om tot een goed profiel te 
komen. Sommige verbeteringen kunnen 
eenvoudig op korte termijn doorgevoerd 
worden door de brondocumenten of 
cesuur aan te passen.

Het is zoals hierboven gemeld een breed 
gedragen wens van de branche dat het 
geven van een theorieles wordt opgeno-
men in het curriculum van de opleiding 
tot rijinstructeur. Hiertoe dient de regel-
geving te worden aangepast.

STAGE
In het huidige model is een verplichte 
stage opgenomen. De kwaliteit van de 
stage is onder de maat en fraudegevoe-
lig. Terwijl een goede stage essentieel 
wordt gevonden. Er bestaat consensus 
over het gegeven dat in (minimaal) 70% 
van de gevallen de stage niet wordt afge-
legd conform de eisen die eraan worden 
gesteld. Hoe krijgen we de kwaliteit 
van de stage verbeterd, zonder dat deze 
onbetaalbaar wordt? We doen een aantal 
suggesties.

- Op basis van voortschrijdend inzicht 
willen we dat het aantal stage-uren per 
dag wordt beperkt. Bijvoorbeeld maxi-
maal 2 uren per dagdeel en maximaal 
2 dagdelen per dag. Dus twee uur in de 
ochtend en twee uur in de middag óf 
avond;

- Hogere eisen aan de stagementor en 
ook de mentoropleiding;

- Als een kandidaat zakt na een stagebe-
oordeling moet hij opnieuw stage lopen 
naar Belgisch model. Het uitslagprotocol 
dient als leidraad gebruikt te worden 
voor de invulling van die herhalingssta-
ge. Hierdoor ziet ook de kandidaat in dat 
een goede stageplek noodzakelijk is;

- Aanpassingen in het stageportfolio aan-
brengen. Stagiair en stagementor stellen 
een stageverslag op. Meer de focus op 
een breed palet aan lessen die gegeven 
worden;

- Technische hulpmiddelen inzetten voor 
de controle op de stage. Bijvoorbeeld een 
black box (route controleren).
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Uitgangspunt moet blijven dat een stage 
betaalbaar blijft en dat er voldoende 
stagementoren zijn. Een gefundeerde 
inschatting van deze werkgroep leerde 
dat 10-15% van de rijinstructeurs geschikt 
is om mentor te zijn. Deze moeten dan 
ook nog bereid zijn om 2 keer per jaar 
een stagiair te begeleiden. Wellicht kun-
nen we mentoren belonen: geen pb elke 
5 jaar of sowieso vrijstelling van bijscho-
ling wanneer de stagiairs met bovenge-
middelde cijfers slagen.

BIJSCHOLING
De wetenschap rondom het lesgeven 
in het algemeen en rijles geven in het 
bijzonder blijft zich ontwikkelen. Zaken 
als breinleren, ADAS, Talking Traffic, 
wetgeving en de noodzaak van het door 
ontwikkelen van zogenaamde ‘soft skills’ 
leiden ertoe dat ook rijinstructeurs niet 
meer ontkomen aan een leven lang leren.

Om betere rijinstructeurs te krijgen, 
ontkomen we er niet aan om ook het 
huidige model van bijscholen onder de 
loep te nemen. Op dit vlak willen we een 
kwaliteitsverbetering bewerkstelligen.

Zonder ons vast te willen pinnen op 
dagdelen is evident dat de huidige manier 
van bijscholen onvoldoende is om profes-
sioneel op de hoogte te blijven van alle 
ontwikkelingen op het gebied van leren, 
de meerijdende auto, Talking Traffic en 
veranderende wetgeving. Op dit moment 

besteedt een rijinstructeur jaarlijks 
slechts 3,6 uur aan bijscholing. Ter ver-
gelijking: beroepschauffeurs volgen op 
jaarbasis het dubbele aantal uren.
Er is onvoldoende ruimte om te werken 
aan de verbetering van de eigen vaar-
digheden. In het CIECArapport wordt 
op pagina 59 nog eens benadrukt dat 
leerlingen erop mogen vertrouwen, dat 
een rijinstructeur gedurende zijn hele 
carrière competent blijft.

Als we vanuit het huidige model denken 
leggen we onszelf beperkingen op. 
Daarom is ons advies om ook geaccre-
diteerde congressen en symposia open 
te stellen voor bijscholing. Ook met 
behulp van nieuwe onderwijstechnie-
ken binnen gecertificeerde e-learning 
en Webinars kunnen we als branche de 
beoogde kwaliteitsverbetering bereiken.

Verder willen we dat er eisen gesteld 
worden aan de opleidingsinstituten 
en docenten die zich willen toeleggen 
op de (bij)scholing van rijinstructeurs. 
Daarbij dient niet uit het oog verloren 
te worden, dat docenten die betrok-
ken zijn bij de opleiding en bijscholing 
van rijinstructeurs de beroepspraktijk 
kennen. Dat is vaak wel aan de orde, 
maar de didactische vaardigheden van 
WRM-docenten zijn niet altijd op het 
benodigde niveau. Hij moet in staat zijn 
om de soms complexe of uitdagende 
groepsdynamiek te managen (p59). Het 

is om die reden denkbaar, dat als aanvul-
lende eis wordt gesteld dat WRM-docenten 
moeten beschikken over een certificaat/
diploma.
De WRM-verplichting kan komen te 
vervallen, wanneer er sprake is van een 
training of bijscholing die niet direct 
verband houdt met het autorijden, zoals 
EHBO. Hoewel ook dan het kennen van de 
beroepspraktijk een voordeel kan zijn (p58 
CIECA).

VERVOLGOPLEIDINGEN
Rijinstructeurs die zich toe willen leggen 
op bijvoorbeeld het geven van motor-
rijlessen, chauffeursopleidingen of Code 
95 zijn na het behalen van de betreffende 
lesbevoegdheid onvoldoende toegerust op 
hun taak.

Een motorrijinstructeur kan nu slagen 
zonder aan te hoeven tonen dat hij 
aan twee leerlingen gelijktijdig de les 
kruispunten kan geven. Een vrachtauto 
instructeur heeft niet geleerd theorieles te 
geven, een praktische toets te verzorgen 
of kennis op Code95 onderwerpen op te 
doen. Ook hier moeten in het kader van 
een betere verkeersveiligheid slagen in 
gemaakt worden.

CONCLUSIES EN AANBEVELINGEN
Dagelijks zijn duizenden rijinstructeurs 
bedreven in het opleiden van leerlingen 
voor bijvoorbeeld het scooterrijbewijs of 
het autorijbewijs. Dat doen ze met volle 
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overtuiging. Die mensen moeten we waar 
mogelijk ondersteunen, c.q. ervoor zorgen 
dat ze beschikken over voldoende bagage 
om hun werk goed te leren doen en goed 
te blijven doen. De ambitie van iedere 
rijinstructeur moet zijn dat iedereen die 
een rijbewijs haalt, bewezen heeft zich 
zelfstandig door het verkeer te kunnen 
bewegen en ook op de hogere orde taak-
niveaus verantwoorde keuzes te kunnen 
maken (al of niet gaan rijden, besluiten 
om niet te telefoneren tijdens de rit, 
ritplanning e.d.).

Dat is de reden dat team Rood heeft 
gekeken hoe rijinstructeurs beter kunnen 
worden opgeleid en bijgeschoold. Wij 
doen daartoe een aantal aanbevelingen. 
Deze aanbevelingen hebben we verdeeld 
in korte-termijn-oplossingen en lange-ter-
mijn-oplossingen. Voor de eerste categorie 
hoeft de wetgeving niet aangepast te 
worden en kan het Ministerie direct met 
IBKI en de branche aan de slag om de ver-
beteringen door te voeren. Voor de andere 
categorie geldt dat regelgeving aangepast 
moet worden. Het is nog maar onlangs 
geweest dat de regelgeving is aangepast. 
Toch doen we een beroep op de minister 
om ook dit traject op korte termijn op te 
starten. De verbetervoorstellen worden 
breed gedragen in de branche.

KORTE TERMIJN AANBEVELINGEN
1. We adviseren de minister om opdracht 
te geven voor de ontwikkeling van een 
goed profiel voor het vak rijinstructeur. 

Bij dat profiel moet dan een waardering 
aangehangen worden om antwoord te 
kunnen geven: wat mag een rijinstruc-
teur eigenlijk verdienen?

Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden 
rapport: vervolgopdracht geven tot het 
opstellen van een profiel “rijinstructeur” 
naar aanleiding van de rapporten van 
CIECA en Cito / Royal Haskoning DHV.

2. Om de fraudegevoeligheid van de 
stage te beperken adviseren we om IBKI 
de gelegenheid te geven om technische 
hulpmiddelen in te zetten ten behoeve 
van de controle van de stage. Het inzetten 
van de hulpmiddelen kan budgetneutraal 
gebeuren, omdat het IBKI niet meer ter 
plaatse hoeft te verschijnen om controles 
uit te voeren.

Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden 
rapport: opdracht geven aan IBKI om op 
basis van ervaring in het buitenland te 
onderzoeken welke technische hulpmid-
delen ingezet kunnen worden om het 
toezicht op de stage te optimaliseren.

3. De kwaliteit van de stage verbetert 
wanneer de stagiair de tijd heeft zich 
voor te bereiden op het geven van rijles-
sen als stagiair. Tevens zal het bijhouden 
van een stageverslag een positief effect 
hebben. We adviseren daarom het aantal 
stage-uren per dag en dagdeel te beper-
ken.

Actiepunt Adviesraad WRM: Eerstvolgende 
AR WRM na aanbieden rapport: kom 
tot een voorstel voor aanpassing van de 
stagerichtlijnen.

4. We adviseren om IBKI de opdracht 
te geven om met de branche te werken 
aan extra docenteisen voor docenten en 
opleidingsinstituten, die zich toe (willen) 
leggen op de opleiding en bijscholing van 
rijinstructeurs.

Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden rap-
port: Opdracht geven aan IBKI om met de 
branche tot certificeringscriteria te komen 
voor docenten en opleidingsinstituten.

5. Als rijinstructeurs zich willen door 
ontwikkelen tot bijvoorbeeld motorin-
structeur moeten opleiding en examens 
op een dusdanige manier ingevuld wor-
den, dat de kandidaat voorbereid is op de 
beroepspraktijk.

Actiepunt Ministerie: Q1 na aanbieden rap-
port: We verzoeken de minister daarom om 
IBKI opdracht te geven om met de branche 
te kijken op welke wijze examens kunnen 
worden aangepast om het voormelde doel 
te bereiken.

AANBEVELINGEN VOOR DE LANGERE 
TERMIJN
1. In de werkgroep is consensus om het 
geven van klassikale theorielessen weer 
op te nemen in het curriculum van de 
opleiding rijinstructeur. Dit betekent dat de 
regelgeving aangepast moet worden. Wij 
verzoeken de minister deze wijziging voor 
te bereiden.

Actiepunt Ministerie: Hiertoe dient de regelge-
ving omtrent Rijonderricht Motorrijtuigen 
gewijzigd te worden.

Actiepunt AR WRM: Kom tot manier waarmee 
op een realistische manier het geven van 
theorielessen getoetst kan worden.

2. Als een kandidaat zakt voor de stage-
beoordeling dan kan deze ongetraind op 
herexamen gaan.

Actiepunt Ministerie: Het voorstel is om de 
regelgeving aan te passen, zodat een kan-
didaat op een gerichte wijze hernieuwde 
stage moet doen.

3. De ontwikkelingen op het gebied van 
verkeer, techniek en mobiliteit gaan 
razendsnel. We verwachten van rijinstruc-
teurs dat ze hun kennis en tegelijk hun 
kunde op orde houden.

Actiepunt Ministerie: We verzoeken de 
minister om op zeer korte termijn met de 
branche te kijken naar een effectievere 
manier van scholing die recht doet aan 
de eisen die we aan rijinstructeurs mogen 
stellen. Het verzoek is om een benchmark 
uit te voeren hoe bijscholing in andere 
onderwijssectoren is geregeld. Daarna 
kan dit meegenomen worden in nieuwe 
wetgeving op het gebied van Rijonderricht 
Motorrijtuigen.

4. Opleidingsinstituten en hun docen-
ten, die WRM-opleidingen verzorgen, 
moeten beschikken over aantoonbare 
basiskwalificatie(s).

Actiepunt Ministerie: We vragen de minister 
om met de branche te kijken hoe een certi-
ficeringsregeling ingesteld kan worden.



24 nr 6. | juni 2020

SAMEN STERK

Team Wit: kwaliteit van opleiding en examinering

Het witte team richt zich op de kwali-
teit van opleiding en examinering.

In de werkgroep bijeenkomsten hebben we 
een aantal zaken benoemd als knelpunten 
van de huidige situatie. Dat zijn:

BEPERKTE TOETSINGSMOGELIJKHEDEN 
TIJDENS HET PRAKTIJKEXAMEN
1. Tijdens de beperkte tijdsduur van het 
praktijkexamen zijn de mogelijkheden van 
examinatoren om alle onderdelen van de 
rijprocedure (met voldoende diepgang) aan 
bod te laten komen gelimiteerd.

2. Bepaalde onderwerpen komen niet 
of onvoldoende aan bod in de huidige 
rijprocedure, en dus ook niet in het prak-
tijkexamen. Genoemd werden: Rijden in 
het donker, rijden (met 130 km/u) op de 
autosnelweg, gebruikmaken van ADAS en 
Talking traffic, aandacht voor elektrisch 
rijden, rijden op (gevaarlijke) wegen buiten  
de bebouwde kom, hogere orde vaar-
digheden (cognitief en attitude) en de 
sociaal / morele kant van de verkeers-
deelname.

3. Het toevoegen van de onder punt 2 
genoemde onderwerpen aan het praktijk-
examen (voor zover überhaupt mogelijk) 
zou de onder punt 1 benoemde problema-
tiek vergroten, en is dus geen oplossing

SNELLE EROSIE VAN KENNIS 
EN VAARDIGHEDEN NA HET EXAMEN
In de huidige situatie legt de leerling 1x 
een theorie-examen af en 1x een praktijk-
examen. De leerling hoeft strikt genomen 
maar op twee korte momenten aan de 
eisen voor kennis en vaardigheden te vol-
doen. Dit maakt ‘examengericht’ opleiden 
mogelijk, waarbij kennis en vaardigheden 
snel eroderen na het examen.

Uit recent onderzoek weten we, dat vooral 
het geheugen een prominente rol speelt in 
het leerproces. Het gaat er om hoe infor-
matie op een georganiseerde en zinvolle 
manier in het geheugen wordt opgeslagen.
Voor de praktijkopleiding en het -examen 
geldt: De invloed van de instructeur op de 
examenprestatie (momentopname) is groot. 

De leerling leunt tijdens het examen nog 
te veel op de kennis en ervaring waarmee 
de instructeur hem/haar tot vlak voor het 
examen heeft gevoed. Dit effect is sterker 
naarmate de opleiding korter en intensie-
ver is.

Na het rijexamen valt de feedback van de 
rijinstructeur weg. Continue feedback is 
echter nodig tijdens de eerste 2.000 tot 
5.000 kilometer, om de prille kennis en 
vaardigheden (alle beginnende bestuurders) 
en een veilige attitude (vooral jonge begin-
nende bestuurders) te behouden.

Voor de theorie-opleiding en het -examen 
geldt: in veel gevallen zijn deze géén 
integraal onderdeel van de rijopleiding. 
Het behalen van het theorie-examen veelal 
gezien als een ‘losstaande, noodzakelijk te 
nemen drempel’ om toegang te krijgen tot 
het praktijkexamen.

In toenemende mate (inmiddels > 25% 
van de examenkandidaten) wordt door 
‘opleiders’ en leerlingen het effect van de 
vergeetcurve van Ebbinghaus omzeild om 
met minimale inspanningen te slagen voor 
het examen:

- In een zeer beperkte periode (< 1 dag) 
voorafgaand aan het examen vindt een 
gerichte examen-training plaats.
- Tijdens het – direct aansluitende – examen 
heeft de leerling daardoor (ogenschijnlijk) 
voldoende kennis om te slagen, maar vlak 
erna is die kennis weer verdwenen.
- Theorie-examentraining met behulp van 
frauduleus verkregen CBR-examenvragen.
- Om met de hierboven beschreven wijze 
van ‘opleiden’ maximale resultaten te beha-
len, wordt gebruik gemaakt van uitgelekte 
CBR-examenvragen.
- Het is voor het CBR nauwelijks mogelijk 
deze wijze van uitlekken tegen te gaan; 
daarvoor zijn het aantal examenkandidaten 
(en daarmee het aantal personen dat poten-
tieel in de gelegenheid is om exameninfor-
matie uit de examenzaal te smokkelen) in 
combinatie met de technische mogelijkhe-
den om onopgemerkt opnames te maken 
te groot.
- Door de omvang van de itembanken te 

vergroten en de voorspelbaarheid van 
examenseries te verkleinen probeert het 
CBR de effectiviteit van het (voor gerichte 
trainingsdoeleinden) benutten van uitge-
lekte examenvragen te beperken. Dit vraagt 
echter veel inspanningen en is desondanks 
niet waterdicht; de omvang van de markt 
heeft domweg een te sterke aanzuigings-
kracht op partijen die een lucratief verdien-
model zien in de geschetste werkwijze.

VOLGORDE EN FASERING TIJDENS 
DE PRAKTIJKOPLEIDING
Het is belangrijk dat vaardigheden in de 
juiste volgorde en in de juiste fasering 
worden aangeleerd / getoetst. Hierbij moet 
de manier van (voortgangs-)toetsen tijdens 
de rijopleiding (om te bepalen waar de leer-
ling op dat moment staat, de formatieve 
toetsing) afgestemd zijn op de manier van 
(eind-)toetsen tijdens het rijexamen (om 
aan de minimale eisen te voldoen, de sum-
matieve toetsing).

Daarbij geldt: als de formatieve toets(en) 
niet afgestemd is / zijn op het curriculum 
maar alleen een voorloper is / zijn van 
de summatieve toets(en), dan kan dit de 
rijopleiding verstoren omdat de sum-
matieve toets(en) richtinggevend is / zijn. 
Daardoor gaat er een (perverse) prikkel uit 
naar de rijinstructeur om de leerling klaar 
te stomen voor het rijexamen in plaats van 
de leerling een goede bestuurder te maken. 
Dit versterkt het effect van de vergeetcurve. 
Tevens geeft het de leerling de indruk dat 
het rijexamen bepaalt of de leerling vaardig 
is, terwijl in werkelijkheid rijopleiding 
bepaalt of de leerling vaardig is. Het rijexa-
men toetst alleen of de rijinstructeur zijn 
werk goed heeft gedaan (en de leerling op 
niveau heeft aangeboden).

Voor de (rij)opleiding is van belang dat bin-
nen de modulaire opbouw alle leertaken 
opeenvolgend georganiseerd zijn. Leer-
taken bevorderen de ontwikkeling van 
scripts / schemata ter ondersteuning van 
niet-routinematige onderdelen van een 
taak. Ze vergemakkelijken ook de ontwik-
keling van automatismen die worden 
gebruikt tijdens steeds terugkerende of 
routinematige aspecten van een taak.

Het examen moet op de schop
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Informatie en taken moeten ‘just in time’ 
worden aangeboden. JIT-informatie wordt 
in kleine eenheden gepresenteerd als ‘hoe 
aan te pakken’-instructie, met demon-
straties van procedures en definities van 
begrippen, geïllustreerd aan de hand van 
voorbeelden. Naarmate leerlingen de terug-
kerende aspecten van een taak uitvoeren 
en automatiseren, neemt de hoeveelheid 
JIT-informatie af.

Verder weten we uit onderzoek (o.a. 
Gregersen en Bjurulf, 1996), dat automa-
tisering van een aantal basisvaardigheden 
voorwaardelijk is om voldoende mentale 
capaciteit over te houden voor interactie 
in het verkeer en hogere orde vaardighe-
den, zoals gevaarherkenning. De auteurs 
benadrukken verder het belang van de 
toenemende ontwikkeling van schemata, 
waardoor bestuurders sneller verkeers-
situaties herkennen, daardoor gevaren 
sneller opmerken en adequater handelen. 
Dat moet eerst gebeuren in situaties die de 
leerling al aan kan (eenvoudige verkeers-
situaties), Bij toenemende vaardigheid 
nemen de taakvereisten toe (complexe 
verkeerssituaties).

Het huidige examenmodel biedt geen 
mogelijkheden om hierin te sturen.

VOLGORDE EN FASERING TIJDENS DE 
THEORIE-OPLEIDING
De theorie-opleiding en -examinering 
zouden parallel moeten lopen met de 
praktijkopleiding. Het te vroeg toetsen 
van gevaarherkenning levert nauwelijks 
iets op (leerlingen leren een kunstje om 
het examen te behalen, maar dat betekent 
niet dat ze het in de praktijk/ in de auto 
kunnen toepassen). Het te laat toetsen van 

kennis en inzicht levert een inefficiëntere 
(en minder effectieve) praktijkopleiding op. 
Het splitsen van beide onderdelen in twee 
toetsmomenten is wenselijk. Idealiter zou 
je een kennistoets aan het begin van de rij-
opleiding willen afnemen en een toets over 
inzicht en gevaarherkenning op driekwart 
van de opleiding.

Ook op dit punt biedt het huidige examen-
model geen mogelijkheden om te sturen.

EEN OPLEIDING TOT VEILIG BESTUURDER 
ONDERSCHEIDT ZICH NIET IN DE MARKT
Opleiders die bewust investeren in een 
opleiding tot veilig bestuurder, hebben 
geen / nauwelijks mogelijkheden zich te 
onderscheiden in de markt. Door de eerder 
geschetste knelpunten is voor de markt de 
kwaliteit van de opleiding ondergeschikt 
geworden aan het zo efficiënt en effectief 
mogelijk klaarstomen voor het rijexamen 
(zonder in ogenschouw te nemen wat er 
daarná gebeurt).

Dit ondergraaft het fundamentele uitgangs-
punt dat (om een veilige bestuurder op 
de weg te zetten) een leerling niet alleen 
valide getoetst moet worden, maar ook een 
goede opleiding moet krijgen.
Vergelijkingssites dragen (aldus) ook niet 
bij aan de verkeersveiligheid, omdat ook 
zij het slagingspercentage (ten onrechte) 
gebruiken als indicatie voor de kwaliteit. 
Wanneer het rijexamen beter onderscheid 
zou maken in veilige en onveilige bestuur-
ders, dan kan dit verbeteren.

UITGANGSPUNTEN BIJ HET FORMULEREN 
VAN OPLOSSINGEN
De werkgroep heeft de wens uitgesproken 
wél ambitieus te willen zijn, maar niet 

onrealistisch. Plannen / adviezen moeten 
(aldus) objectief onderbouwd zijn en ook 
haalbaar, en ze moeten een (verwachte) 
bijdrage leveren aan een toename van de 
verkeersveiligheid.

De in onze branche vertroebeld gevoerde 
discussie over de vrijheid van onderwijs 
gaan we zoveel mogelijk uit de weg.

De Europese richtlijn rijbewijzen (2006/126) 
is ons uitgangspunt. De ruimte die deze 
richtlijn biedt, willen we (kunnen) benut-
ten, ook als in de huidige Nederlandse wet- 
en regelgeving nadere beperkingen staan.

Verder hebben we geconstateerd dat (de 
gedachten achter en de doelstellingen van) 
eerder door het CBR opgestelde plannen 
op veel punten overeenkomen met die van 
onze werkgroep. Met name:
In juli 2019 is door de DV van het CBR de 
onderstaande visie op toetsen goedgekeurd:
- De examens van het CBR richten zich op 
het toetsen van actuele kennis, inzicht en 
vaardigheden. Het behalen ervan vormt 
een startkwalificatie voor deelname aan het 
verkeer.
- De toetsing is leidend voor de opleiding en 
is extrapoleerbaar naar verkeersdeelname 
na het behalen van het rijbewijs.
- Door het uitbreiden van de taakspeci-
ficiteit (het verlengen van het examen / 
meerdere meetmomenten / gecontroleerd 
rijden) verwachten we een grotere bijdrage 
aan de verkeersveiligheid te kunnen leve-
ren.
- Gedragsbeïnvloeding willen we bereiken 
door monitoren, aangevuld met informe-
ren, zowel voorafgaand als na het examen. 
Mogelijk door gebruik te maken van een 
portfolio bij de opleiding.
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Als problemen/uitdagingen’ in relatie 
tot huidig examenmodel werden 
gedefinieerd:

Huidige examenmodel voldoet op inhoud 
(gelet op bestaande wetgeving en de rijpro-
cedure). Wel zijn er de volgende aandachts-
punten:
- ADAS: hoe gaan we hier mee om in het 
examen? Het heet overal anders, er zijn 
geen bronnen, wat komt er op ons af?
- Een betere toetsing van cognitief geori-
enteerde hogere orde vaardigheden (zoals 
Gevaarherkenning): is lastig te toetsen in 
theorie-examen

Op 17 oktober 2019 heeft het CBR voor-
stellen gepresenteerd voor verbetering van 
het huidige examenmodel. De (gedachten 
achter en doelstellingen van het) door 
het CBR als spoor 1 (het ‘ideale plaatje’) 
geschetste structuur van (modulaire) 
opleiding en (getrapte) toetsing sluit óók 
naadloos aan bij de inzichten van onze 
werkgroep.

DOELSTELLING EN WERKWIJZE
Belangrijkste doelstelling voor de werk-
groep is het zódanig inrichten van het 
opleidings- en examenmodel dat een 
bijdrage wordt geleverd aan het terugdrin-
gen van de oververtegenwoordiging van 
beginnende bestuurders in de ongevallen-
statistieken.

We geven daar invulling aan door het 
introduceren van een (gestuurde) modu-
laire opleiding waarin een oplossing wordt 
geboden voor de geconstateerde knelpun-
ten van de huidige situatie.

BOUWSTENEN IN DE OPLOSSING
GESPREID LEREN
Om de erosie van kennis en vaardigheden 
na het examen te beperken en tegelijker-
tijd de kwetsbaarheid van het theorie-
examen voor fraude te verkleinen, is het 
afdwingen van ‘gespreid leren’ gewenst. 
De positieve effecten hiervan worden 
ondersteund door vele onderzoeken (zie 
bronvermelding).

MODULAIR OPLEIDEN MET VERPLICHT 
PORTFOLIO
Om invulling te geven aan de gewenste 
sturing op ‘volgorde en fasering’ en de 
gewenste integratie van de praktijk- en 
theorie-opleiding, is een (gestuurde, 
afdwingbare) getrapte modulaire opleiding 
gewenst.

Door op een gestructureerde, modulaire 
manier op te leiden en de leerling via 
meerdere toets momenten op niveau te 
brengen (waardoor ook het noodzakelij-
kerwijs behalen van het ‘eindexamen’ 
mogelijk is), ontstaat een evenwichtigere 
situatie, waarin:
- De kwaliteit van de opleiding (wordt de 
juiste methodiek gehanteerd en komen 
alle onderwerpen voldoende (en in de 
juiste volgorde en op de juiste momen-
ten) aan bod) over de volle breedte van de 
branche (afdwingbaar) beter wordt.
- De onderwerpen / elementen die nu 
ontbreken of onvoldoende diepgaand 
kunnen worden getoetst in het praktijk-
examen (aantoonbaar d.m.v. het portfo-
lio) aan bod komen tijdens de rijopleiding 
(theorie en praktijk).
- De theorie-opleiding een integraal 
onderdeel wordt van de rijopleiding.
- De examinator het bovenstaande als 
waardevolle input kan gebruiken voor 
zijn beoordeling tijdens het praktijk-
examen (en dus niet langer slechts de 
prestaties van de leerling tijdens het 
praktijkexamen kan gebruiken in zijn 
beoordeling)

TOETSEN DOOR OPLEIDERS
In bovenstaand modulaire opleidings-
model kan een deel van de examens / 
toetsen worden uitgevoerd door gecerti-
ficeerde opleiders, onder toezicht (zowel 
systeemtoezicht als uitvoeringstoezicht) 
van het CBR. Hiermee snijdt het mes aan 
meerdere kanten:

- De kosten blijven beperkt (de leerling 
(van een gecertificeerde opleider) hoeft 
niet voor elk toets moment naar het CBR).
- Opleiders die voldoen aan de eisen (gecer-
tificeerd zijn), kunnen hun leerlingen 
extra faciliteiten bieden ten opzichte van 
opleiders die niet voldoen aan de eisen.

- Het CBR krijgt grip op de kwaliteit van 
de opleidingen (en kan daarmee oplei-
dingen die daadwerkelijk erop gericht 
zijn om veilige bestuurders op te leiden, 
stimuleren)

ERVARINGSKILOMETERS
Net geslaagden hebben te weinig rijerva-
ring, waardoor de ongevalskans groter is. 
De hersenenstructuren voor verwerking 
van de complexe verkeersinformatie zijn 
nog onvoldoende gevormd tijdens de 
rijopleiding. Na het behalen van het rij-
examen zijn jonge bestuurders nog steeds 
incompetent. Hierdoor maken leerling 
(fatale) inschattingsfouten en overschatten 
hun eigen kunnen.
Als vuistregel geldt dat per 1.000 gereden 
kilometers met begeleiding de ongeval 
kans met 10% afneemt. Jongeren zijn 4 tot 
6 keer zoveel betrokken bij ongevallen. Na 
grofweg 5.000 kilometer is dit gehalveerd. 
In de huidige rijopleiding wordt hoogstens 
1.000 kilometer afgelegd.

Een verplichte periode van begeleid rijden 
kan hiervoor een oplossing zijn, maar is in 
de praktijk lastig gebleken (zie ervaringen 
met 2ToDrive). Wellicht kunnen technische 
hulpmiddelen een werkbare oplossing bie-
den (om het rijgedrag tijdens de ervarings-
periode te monitoren).

DE MODULAIRE RIJOPLEIDING
Een deel van de hierboven beschreven 
bouwstenen is ook onderdeel (geweest) van 
eerdere initiatieven om te komen tot een 
kwalitatief betere rijopleiding en veiligere 
beginnende bestuurders.
Veel van die initiatieven kennen zowel 
fervente vóór- als tégenstanders. Daarom 
hebben we er in dit document bewust niet 
aan gerefereerd, ook al zitten er zeer goede 
elementen in die ook in onze voorstellen 
terugkomen.

VOORSTEL VOOR DE NIEUWE SITUATIE:
- Op basis van de geconstateerde knelpunten en de beschreven bouwstenen stellen we 
de volgende modulaire structuur voor het opleiden en examineren van autobestuur-
ders voor:
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Team blauw houdt zich bezig met 
de kwaliteit van de branche richting 
consument.

De kwaliteit van de branche moet en 
kan verhoogd worden. Daarvoor is een 
integrale aanpak noodzakelijk, gericht 
op kwaliteit, (en daardoor) consumen-
tenbescherming en het voorkomen van 
ongewenst gedrag van rijscholen. Om 
de kwaliteit te verbeteren, te verhogen 
binnen de rijschoolbranche is regule-
ring en handhaving noodzakelijk. De 
multi-problematiek waar de branche mee 
kampt op het gebied van kwaliteit, con-
sumentenmisleiding en ongewenst, tot 
zelfs crimineel gedrag kan alleen op deze 
manier aangepast worden. Enkel (vrijwil-
lige) certificering of andere pogingen tot 
kwaliteitsverbeteringen hebben geen sig-
nificante effecten opgeleverd. We pleiten 
om de juiste mengvorm van regulering 
(regelgeving), kwaliteitsverbetering, 
controle, handhaving en sanctionering te 
creëren.

Daarnaast is het streven om de consu-
ment een zekere mate van bescherming 
te bieden door het instellen van een 
gedegen rijscholenregister waar de consu-
ment en hun ouders adequate en actuele 
informatie op kunnen zoeken. Het regis-
ter moet duidelijke inhoud- en kwaliteits-
verschillen inzichtelijk maken waardoor 
iedere leerling (ouder) de keuze voor een 
passende rijopleiding kan maken.

Fraude die op grote schaal mogelijk is in 
de theorie-opleidingen of de stagefraude 
als onderdeel van het WRM examentra-
ject vragen om oplossingen die huidige 
instanties zoals het CBR en IBKI niet altijd 
weten te voorkomen dan wel te tackelen. 
Genoemde instanties hebben te maken 
met vraagstukken die zij niet zelf kunnen 
oplossen omdat hun rol als ZBO hierin 
niet voorziet. Er is behoefte aan heldere 

communicatie en informatievoorziening 
over vraagstukken en uitdagingen in 
onze branche.

Dit document beschrijft allereerst de 
uitdagingen in de branche en vervol-
gens de oplossingsrichtingen die een 
bijdrage kunnen leveren om eenheid 
en professionalisering van de rijschool-
branche te creëren. We betrekken in de 
verbetervoorstellen alle partijen die zich 
toeleggen op de professionalisering van 
de branche om zodoende een wezenlijke 
bijdrage te leveren aan de verkeersveilig-
heid van zowel de beginnende bestuurder 
als ook de beroepschauffeur.

UITDAGINGEN IN DE BRANCHE
De rijschoolbranche heeft behoefte aan 
oplossingen die het vaak negatieve imago 
uit de wereld moeten helpen. Recente 
incidenten (lees faillissementen, betaling 
in natura en opleidingen met fraude) zijn 
eerder gemeengoed zijn geworden dan 
uitzonderingen. Ook verloopt de onder-
linge communicatie tussen meerdere 
partijen in de branche niet altijd helder 
en transparant en is deze hierdoor niet 
effectief en oplossingsgericht. 

Tijdens de sessies kwamen de onderlig-
gende problemen van de rijschoolbran-
che aan het licht:
- Gebrek aan structuur, regulering en 
handhaving. Zolang deze problemen 
niet worden aangepakt en/of opgelost, 
zal de kwaliteit van de rijschoolbranche 
niet verbeteren. Als de basis niet goed 
is, dan hebben goede initiatieven als een 
rijschoolregister, kwaliteitslabel en garan-
tiefonds geen kans van slagen.

De primaire problematiek binnen 
de branche gaat over de volgende 
aspecten:

- Kwaliteit: een deel opleiders laat zich 

leiden om met een ‘zesje’ de kandidaat 
zo snel mogelijk en alleen examengericht 
te laten slagen, terwijl de opleiding veel 
meer ruimte biedt voor een gedegen 
voorbereiding op verkeersdeelname dan 
(alleen) de eisen tijdens het examen. Niet 
zelden wegen de commerciële belangen 
zwaarder dan de verkeersveiligheidsa-
specten.

- Consumentenbescherming: het is een 
prijsvechtersmarkt, waar rijscholen soms 
onder de kostprijs rijden en dit terugver-
dienen met veel examens met een eigen 
opslag, dat de kandidaat niet doorheeft. 
Kandidaten, meestal jongvolwassenen, 
zijn ‘first time buyers’ die vanwege hun 
beschikbare middelen ook gericht zijn 
op zo snel mogelijk tegen zo weinig 
mogelijk kosten hun rijbewijs te halen. 
Misleiding is vaak aan de orde. Recent is 
de opkomst van ‘turbo theorie-opleiders’ 
een specifiek vraagstuk.

- Ongewenst gedrag opleiders: opleiders, 
ook door de al genoemde prijsvechters-
markt, vertonen onwenselijk gedrag in 
relatie tot het CBR. Overvraging van het 
reserveringssysteem, oneigenlijk/verbo-
den gebruik van persoonsgegevens zijn 
voorbeelden hiervan. Het CBR is beperkt 
in staat dat te voorkomen zonder verdere 
regulering.

- Criminaliteit: door de laagdrempelige 
toetreding is sprake van zelfs (mogelijk 
georganiseerde) criminele activiteiten. 
Het aantal veroordeelde rijinstructeurs 
de afgelopen jaren is daar een indicatie 
voor. Het CBR wordt veelvuldig gecon-
fronteerd met (pogingen tot) het stelen 
van theorievragen, inzet van look-a-likes 
en andere criminele activiteiten. Ook het 
aanbieden van rijlessen in natura of in 
ruil voor andere zaken en belastingont-
duiking komen nog steeds op frequente 
schaal voor in deze branche.

Team Blauw: kwaliteit in de branche

Integrale aanpak gericht op 
kwaliteit die ongewenst gedrag 
van rijscholen voorkomt
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OPLOSSING
De oplossingsrichtingen die we aandra-
gen zijn het instellen van een Autori-
teit Rijopleiding & Verkeersveiligheid 
(ARV) en een Koepel Rijopleidingen & 
Verkeersveiligheid (KRV) die enerzijds 
de verkeersveiligheid dient en ander-
zijds de consument voorlichting geeft 
en bescherming biedt tegen mogelijk 
ongewenste gedragingen tijdens het 
volgen van rijopleidingen. Deze KRV en 
ARV moeten wel mandaat krijgen van 
de overheid.

AUTORITEIT RIJOPLEIDING & VERKEERS-
VEILIGHEID (ARV)
De financiële wereld kent een toe-
zichthouder, de Autoriteit Financi-
ele Markten(AFM) die consumenten 
bescherming biedt en andere Zelfstan-
dig Bestuurs Organen (ZBO’s) van de 
Overheid ondersteunen door toezicht 
en handhaving.

Daarnaast kent de overheid een instan-
tie als de RDW die o.a. voertuigveilig-
heid streng bewaakt maar daarnaast 
binnen de rijschoolsector een functie 
kan vervullen als toezichthouder.

Er zijn door eerdergenoemde ZBO’s 
maar ook het Ministerie meerdere 
malen een signalen afgegeven om 
tot meer eenheid en structuur in de 
contactmomenten en visie binnen de 
branche te komen. Een zelfstandige 
autoriteit ARV of het onderbrengen 
van de sector in de ACM en een koepel 
waarin iedere branchepartij of organisa-
tie zich gehoord en adequaat vertegen-
woordigd voelt, voorziet hierin.

Aan de hand van een heldere taakom-
schrijving die gezamenlijk met de bran-
che en het Ministerie in kaart gebracht 
moet worden kunnen we dit vorm 
geven. Wij zijn unaniem van mening 
dat dergelijke instanties van toegevoeg-
de waarde zijn voor de branche en dus 
de verkeersveiligheid.

KOEPEL RIJOPLEIDINGEN & VERKEERSVEI-
LIGHEID (KRV)
Doelstelling: samenwerking van alle 
branche partijen verdeeld over kamers 
die elk hun eigen competenties heb-
ben om zo eensgezind standpunten te 
kunnen bepalen en communiceren met 
de Overheid, ZBO’s of de ARV. Verdere 
doelstellingen zijn om door samenwer-

king tot een goed kwaliteitslabel en 
rijschoolregister te komen en binnen 
de branche meer lagen beter te laten 
samenwerken in de keten om zo ook 
het imago uiteraard richting consument 
van onze branche te verbeteren.

SAMENSTELLING KOEPEL
De koepel kan bestaan uit meerdere 
kamers te denken valt aan: Kamer van 
Brancheorganisaties, -  Kamer 
van Opleidingsinstituten, Kamer van 
Uitgevers, Kamer van Automotive & 
Insurance, Kamer van Garantiefonds, 
Kwaliteitscertificering met borging voor 
het rijscholenregister, Geschillencom-
missie,  Centrale Communicatie.

Elke Branche-kamer levert een voor-
zitter die tevens deelneemt in het 
overlegorgaan van de koepel. Het 
bovenliggende bestuur bepaalt vooraf 
in de statuten de weging per kamer per 
vraagstuk. Immers heeft Automotive 
& Insurance weinig met een theorie/
praktijk opleiding van doen, etc.! Het 
bestuur zal uit 3-5 personen bestaan die 
een ruime bewezen affiniteit hebben 
met de branche of competentie binnen 
dit plan. Daar het een zelfregulering 
betreft zullen initiatiefnemers van-
zelfsprekend een grote rol hierin gaan 
vertegenwoordigen.

IDENTITEIT BORGING
Geen enkele partij in een Branche-
kamer zal zich in de eigen identiteit 
aangetast hoeven te voelen. Bestaande 
namen en partijen met elk hun eigen 
specifieke kenmerken vertalen vanuit 
hun achterban hun zienswijzen. Doel-
stelling is eenheid realiseren, het voor 
ogen houden en benoemen van zaken 
en problemen en vervolgens het samen 
bedenken van oplossingen en verbe-
teringen. Partijen moeten bereid zijn 
consensus na te streven.

GARANTIEFONDS EN KWALITEITSLABEL
Een garantiefonds met daaraan verbon-
den een uiterst betaalbaar en hanteer-
baar kwaliteitslabel, kan een mogelijke 
bijdrage leveren aan het verbeteren van 
het vertrouwen in onze branche. De 
dekking kan gefinancierd worden door 
alle participanten in de Rijschoolkoepel 
Opleidingen & Verkeersveiligheid en de 
Overheid.
We stellen voor om het deel van deze 
funding door de overheid, via een 

opslag in het examentarief van het CBR 
dan wel IBKI te realiseren. Dit behoeft 
nader onderzoek.

Het garantiefonds zal bescherming 
bieden tegen faillissements-schade. 
Ook wanneer door niet-verwijtbare 
oorzaken een rijschool of instructeurs-
opleidingsinstituut in de problemen is 
gekomen of om andere reden ophoudt 
te bestaan en niet meer aan zijn inspan-
ningsverplichtingen kan voldoen, kan 
het garantiefonds uitkomst bieden 
voor de consument c.q. instructeur (in 
opleiding).

SCHOLINGSVERPLICHTING
In de rijschoolbranche is voor zowel de 
instructeur als de rijbewijs leerling een 
examen gestuurd systeem van toepas-
sing. Dit betekent dat er direct toe-
gang is tot de examens en dat er geen 
scholingsverplichting is. Dit wringt met 
de doelstelling om kwaliteit te gaan 
afdwingen.
99,9 % van de kandidaten voor iedere 
categorie rijbewijs neemt voor het 
praktische gedeelte een opleiding bij 
een rijschool af. Enige verplichting tot 
het volgen van een opleiding zou in 
de maatschappij dus geen weerstand 
opleveren. Met de verplichting tot het 
volgen van een opleiding ontstaat ver-
volgens de mogelijkheid om vanuit de 
branche deze opleiding verder te opti-
maliseren om zo de kwaliteit omhoog te 
brengen.

ACTIEPUNT MINISTERIE
Na aanbieding van het document op 
korte termijn de aanbevelingen van 
team rood en wit over het loslaten van 
examen-gestuurde modellen in zowel 
de opleiding tot rijinstructeur en de 
rijopleiding van de kandidaat te onder-
zoeken.

VOORWAARDEN STARTEN VAN EEN 
RIJSCHOOL
Op dit moment is er een laagdrempe-
lige toegang tot de branche. Naast het 
behalen van een lesbevoegdheid is het 
ook eenvoudig een rijschool te starten. 
Het instructeurs-vak is een ervarings-
vak. Op dit moment is het mogelijk 
om direct na het behalen van de 
WRM-bevoegdheid een eigen rijschool 
te starten. Uit de cijfers van de Kamer 
van Koophandel blijkt dat meer dan 
driekwart van de branche bestaat uit 



eenmanszaken. Met name voor begin-
ners is het gebrek aan begeleiding en 
ontbreken van reflectiekader en een 
coach/mentor een zorg. Hierdoor advise-
ren wij te onderzoeken (referentiegroe-
pen) of het wenselijk is om beginnende 
rijinstructeurs, voordat zij een eigen 
rijschool mogen starten, eerst een peri-
ode onder toezicht te plaatsen, dan wel 
in loondienst ervaring op te laten doen. 
In bijvoorbeeld Duitsland wordt dit al 
toegepast.

ACTIEPUNT MINISTERIE
Curriculum van de opleiding rijinstruc-
teur WRM uit te breiden met opleidin-
gen op het gebied van bedrijfsvoering, 
administratie en marketing.

REGULERING EN HANDHAVING
Om het gedrag in de branche aan te 
pakken is het noodzakelijk dat er vanuit 
de politie en het ministerie van Justitie 
meer gehandhaafd gaat worden op de 
wet- en regelgeving binnen de rijschool-
branche. Door het instellen van een ARV 
en een KRV zal het aantal rijscholen 
dat aan de kwaliteitsvoorwaarden wil 
voldoen stijgen. Handhaving wordt hier-
door efficiënt toepasbaar. En bij recidive 
gedrag is uitschrijven en ontnemen van 
de bevoegdheid toepasbaar.
VRAAG AAN DE MINISTER
Onderzoek haalbaarheid of het instel-
len van een Autoriteit Rijopleiding & 
Verkeersveiligheid of het onderbrengen 
van de branche in de ACM en de kop-
peling van een Koepel Rijopleidingen & 
Verkeersveiligheid KRV bij het kabinet 
draagvlak kan vinden.

Het onderbrengen van de ARV in 
de ACM heeft als voordeel dat het 
screeningsinstrumentarium, meer dan 
een VOG zoals BIBOB ingezet kan wor-
den en geen apart vergunningenstelsel 
ingericht hoeft te worden.

GARANTIEFONDS, RIJSCHOLENREGISTER 
EN KWALITEITSLABEL
Om het rijscholenregister, de ARV en 
alle voorstellen in de KRV te realiseren 
en in stand te houden is het hebben van 
een financiële buffer noodzakelijk.

VRAAG AAN DE MINISTER
Onderzoeken of er draagvlak is om via 
de CBR en IBKI – examengelden funding 
van een deel van de financiële middelen 
mogelijk is.
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Verlangen jullie ook zo naar het oude normaal ?

www.famverkeersscholen.nl
Orionweg 6 89 33 AH Leeuwardem

Bijna 4 maanden zijn wij nu in de 
ban van het coronavirus. Het virus dat 
ons wat mij betreft niks goeds heeft 
gebracht. Zeker niet als het over ons 
werk gaat en de manier waarop we 
ons werk noodgedwongen uit moeten 
voeren.

Ik snak naar de dag dat ik weer met 
mijn medewerkers in de kantine kan 
gaan zitten om samen over ons vak 
te praten. Steeds weer politieagentje 
uithangen om collega’s uit elkaar te 
houden om bijvoorbeeld de toegang 
tot kantoor en directe collega’s te 
onthouden om even samen lief en leed 
te delen. Maar ook de manier van 
werken verhoogt de spanning. We 
mogen niet met meer dan 2 personen 
in de auto. Dit zorgt weer voor span-
ningen onder elkaar.

Leerlingen die zich vergissen en niet 
op de afgesproken plaats staan of 
ouders die vinden dat het onverant-
woord is dat hun blaag van bijna 18 
jaar naar een afgesproken locatie 
moet komen en hiervoor 15 minuten 
moet fietsen. Ik heb het wel gehad met 
constant alle instructeurs die met hun 
kandidaat op kantoor komen voor een 
TTT of examen en steeds weer teleurge-
steld worden omdat er weer even geen 
capaciteit is of dat deze capaciteit net 
even te ver weg ligt in verband met 
vakantie of die bromfiets die al klaar 
staat thuis.

Regelmatig loop ik even op de oproep-
plaats binnen voor een kopje koffie en 
een babbel met collega’s of examina-
toren. Of althans, dat deed ik, want 
helaas: afstand en spelregels beletten 
dat steeds weer. Als ik al iemand 
spreek, is het buiten op het parkeerter-
rein. Daar waar de opleiders staan 
te wachten, desinfecteren en luchten, 

maar niet kunnen doen waar ze 
goed in zijn. Een instructeur wil 
zijn leerling begeleiden. Hij wil 
vooral een steun en toeverlaat 
zijn voor de kandidaat waar hij 
vele uren werk aan heeft gehad 
om hem op examenniveau te 
krijgen. Dat laatste klopje en 
knipoog voor het aanschuiven bij 
een onbekend persoon die jou zo 
dadelijk moet gaan beoordelen.

En de instructeur wil ook steun en 
toeverlaat zijn van zijn kandidaat 
bij terugkomst van het examen. 
Hij hoort erbij te zijn op het 
moment suprême, zowel bij goed 
nieuws als bij slecht nieuws. 
Alleen het feit al dat je niet mee 
kunt rijden maakt het al vreselijk 
moeilijk om een objectief en 
eerlijk oordeel te delen met je 
kandidaat.

Ik ben het zat om enkele keren per 
dag een Zoom-, TEAMS- of conferen-
cecall bij te wonen. Eerlijk is eerlijk: 
het is een uitkomst. Het bespaart ons 
allemaal veel reistijd en is een oplos-
sing geweest in de afgelopen periode. 
Maar verder... Ik kan niet wachten tot 
de dag dat we elkaar weer fysiek kun-
nen begroeten en in de ogen kunnen 
kijken. Ook hier het praatje vooraf, 
de lunch en contacten; het is allemaal 
van groot belang en het smeermiddel 
voor de sector. Want daar worden 
onderlinge problemen uitgepraat, daar 
versterk je elkaar door middel van 
afspraken maken en elkaar te begrij-
pen en daar spreek je elkaar aan over 
niet-nagekomen afspraken of beloftes.

Het is even niet anders. We moeten 
hier mee leven. Niemand kan dit 
veranderen en is hier verantwoordelijk 
voor. De wereld staat op zijn kop en 

hier moeten we mee omgaan zolang 
het duurt en noodzakelijk is. Hopelijk 
leren we hier ook weer van. Hopelijk 
kunnen we hierna ook weer stappen 
zetten naar de toekomst. Want ook 
deze periode heeft ons weer geleerd 
dat manipulatie van systemen en 
robots, net als het hamsteren, volop 
gebeurt.

Ik ben een groot voorstander van een 
totaaloplossing. Een oplossing waar-
mee je als opleider en ondernemer 
tevreden kunt zijn, zowel als zzp’er 
als grote opleider met alle categorieën 
en medewerkers. Ik denk toch echt dat 
deze optie gezocht moet worden in 
een nieuw en moderner TOP-reserve-
ringssysteem en duidelijke spelregels. 
De tijd zal het leren.

Met vriendelijke groet,
Ruud Rutten
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Vanaf 1 juli mogen examinatoren en instructeurs gebruikmaken van zogeheten zicht-
veldverbeterende systemen tijdens het praktijkexamen en opleiding * Zichtveldverbe-
terende systemen kunnen bestaan uit bijvoorbeeld een camera die het beeld aan de 
zijkant van het voertuig projecteert op een scherm in de deur of in een aparte monitor 
* Voor kandidaten was het al langer toegestaan om hiervan gebruik te maken tijdens 
het examen * Voor instructeurs en examinatoren was het dan wel verplicht om extra 
opzetspiegels te gebruiken * Deze verplichting vervalt nu vanaf 1 juli aanstaande * 
Het is hierbij wel van belang dat het zicht voor de examinator voldoende is om het 
examen af te kunnen nemen * Het gebruik van deze systemen heeft overigens geen 
effect op de beoordeling tijdens het 
examen * Kandidaten die het exa-
men in een voertuig met een zicht-
veldverbeterend systeem afleggen, 
moeten net zoals bij het gebruik van 
spiegels het juiste kijkgedrag laten 
zien, zoals omschreven in de rijpro-
cedures * Door wegwerkzaamheden 
bij de Noorderbocht 25 verhuist het 
examencentrum Rotterdam tijdelijk 
* Van maandag 6 juli tot en met 
vrijdag 24 juli vinden de praktijkexa-
mens en rijtesten plaats vanaf het honkbalstadion van Neptunus aan de Abraham van 
Stolkweg 31 in Rotterdam * Dat ligt op 2,5 kilometer afstand van de Noorderbocht * 
Ook de T-examens en de examens voor directiechauffeur zijn weer hervat * Het CBR 
staat in een klein aantal situaties drie personen tegelijk in een auto toe * Daardoor 
kunnen ook de RIS-begeleidingen voor rij-opleiders weer plaatsvinden en kunnen 
praktijkexaminatoren in opleiding het laatste deel van hun opleiding afmaken.
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Een waarschuwingsbord is een driehoek 
met de punt naar boven, met een dikke rode 
rand en daarbinnen een icoon die aangeeft 
waarvoor de waarschuwing geldt. Op deze 
manier zijn alle waarschuwingsborden 
opgenomen in het RVV. Maar is het bord 
op de foto ook een waarschuwingsbord? 
Iedereen snapt wat er bedoeld wordt, maar 
die bal zorgt er wél voor dat het geen echte 
driehoek meer is. Bovendien komt deze 
icoon niet voor in het RVV. Vragen te over, 
maar dat laat onverlet dat je hier wel extra 
alert bent op spelende kinderen.
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www.gooisdrukwerk.nl  -  info@gooisdrukwerk.nl   -   0294 - 20 30 45

RELAX

De hoogste kwaliteit tegen de laagste prijs. 

Wilt u gebruikmaken van onze scherpe tarieven maar heeft u 
nog geen ontwerp? Onze vormgevers gaan graag voor u aan 
de slag. Ook voor speciaaldrukwerk dat niet op onze website 
wordt aangeboden, kunt u bij ons terecht. 

Gooisdrukwerk.nl, meer dan alleen drukwerk.

  

Flyers 
250 stuks v.a. € 20,45

Canvasdoek 
20x20 v.a. € 9,95

Visitekaartjes
500 stuks v.a. € 19,95

Laat de druk 
aan ons over


